
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
Bil. Första Kammaren. N:o 40.

Onsdagen (ten 9 Maj.
Kammaren sammanträdde kl. 10 f. m.

Justerades ett protokollsutdrag för den 8 ock protokollet för 
den 2 dennes f. m.

Upplästes ock godkändes Lag-Utskottets förslag till Riks
dagens underdåniga skrivelser:

N:o 36, om ändring i 11 kap. 10 § Rättegångsbalken; ock
N:o_ 37, angående utsträckt rätt för församlingarne att vid 

tillsättning af presterliga beställningar kalla fjerde profpredikant.

Anstäldes, jemlikt 65 § Riksdagsordningen, omröstning öfver 
följande af Stats-Utskottet i dess Memorial N:o 75 föreslagna ock 
af båda Kamrarne godkända voteringsproposition:

l:sta, omröstningen:
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 75.)

Ilen, som vill, att Riksdagen, med godkännande af det vid 
Stats-Utskottets utlåtande N:o 65 fogade förslag (Bil. Litt. B.) 
till bestämmelser för pensionering af armens befäl och underbefäl 
med vederlikar samt om afgång ur tjenst, dock med den förän
dring,_ att det i 5:te punkten förekommande procentbelopp bestäm
mes, i öfverensstämmelse med Kongl. Maj:ts förslag, till fyra, må 
å extra stat för år 1878 anvisa ett kreditiv af 900,000 kronor, 
att användas dels till upprätthållande af arméns pensionskassas 
egen pensionering med nu faststälda pensionsbelopp — mot skyl
dighet för pensionskassan att afstå det för året densamma till
kommande förhöjda vederlag för de till statsverket indragna rust- 
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hållsafgifterna — dels till fyllnadspensioner i enlighet med de af 
Riksdagen sålunda antagna grunder för des3a pensioners utgå
ende, röstar

Onsdagen den 9 Maj.

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, med godkännande af de bestäm
melser för pensionering af arméns befäl och underbefäl med veder
likar samt om afgång ur tjenst, hvilka finnas i ett Stats-Utskot- 
tets utlåtande N:o 65 bilagdt förslag (Bil. Litt. B.) framstälda, 
å extra stat för år 1878 anvisat ett kreditiv af 875,000 kronor, 
att användas dels till upprätthållande af arméns pensionskassas 
egen pensionering med nu faststälda pensionsbelopp mot skyl
dighet för pensionskassan att afstå det för året densamma till
kommande förhöjda vederlag för de till statsverket indragna rust- 
hållsafgifterna — dels till fyllnadspensioner i enlighet med de af 
Riksdagen sålunda antagna grunder för dessa pensioners utgå
ende.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit så
lunda:

Ja—101.
Nej -16.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt af- 
sändes till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort 
stunds förlopp ett protokollsutdrag N:o 222, som upplästes och 
hvaraf inhemtades, att omröstningen derstädes utfallit med 68 Ja 
och 114 Nej samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster be
funnits utgöra 169 Ja och 130 Nej; hvadan beslut i fragan blifvit 
af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med ja-propositionens 
innehåll.

Anstäldes, jemlikt 65 § Riksdagsordningen, omröstning öfver 
följande af Stats-Utskottet i dess Memorial N:_o 76 föreslagna och 
af båda Kamrarne godkända voteringsproposition:

2:dra omröstningen:
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 76.)

Den, som vill, att, med bifall till Kongl. Maj:ts förslag, för 
sänkning och reglering af vattenhöjden i sjöarne Hjelmaren och 
Qvismaren och utförande af dermed sammanhängande arbeten en
ligt faststäld plan, må beviljas Hjelmarens och Qvismarens s]ö-
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sänkningsbolag ett lån å två millioner kronor, att från Statskon
toret utgå med 600,000 kronor under år 1878, 800,000 kronor un
der hvarje af åren 1879, 1880, 1881 och 1882, och 200,000 kronor 
under år 1888, under vilkor: att å hvarje lyftadt belopp af lånet 
årligen till slutet af år 1887 till nämnda kontor erlägges fem 
procent ränta från lyftningsdagen; att för tiden från och med år 
1888 årligen till samma kontor erlägges 8 procent å hela den lyf- 
tade lånesumman, hvaraf ränta godtgöres efter fem för hundra af 
det obetalda kapitalbeloppet och det öfriga utgör afbetalning derå, 
samt att i öfrigt de allmänna stadganden och bestämmelser, som 
äro af Riksdagen meddelade i fråga om låneunderstöd för vatten- 
aftappning eller annat odlingsföretag, skola i tillämpliga delar 
lända till efterrättelse jemväl för nu omförmälda lånebidrag, röstar

J a ;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har förslaget om förevarande låns beviljande icke 
vunnit Riksdagens bifall.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit så
lunda :

Ja—92;
Nej—28.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt af- 
sändes till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort 
stunds förlopp ett protokollsutdrag N:o 223, som upplästes och 
hvaraf inhemtades, att omröstningen derstädes utfallit med 83 Ja 
och 97 Nej samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster be
funnits utgöra 175 Ja och 125 Nej; hvadan beslut i denna fråga 
blifvit af Riksdagen fattadt i enlighet med ja-propositionens in
nehåll.

Fortsattes föredragningen af Särskilda Utskottets för behand
ling af förslaget till värnpligtslag m. m. utlåtande N:o 3, i anled
ning af vissa delar af Kongl. Maj:ts nådiga proposition N:o 1.

13:de 'punkten.

Herr Widmark: Efter den utgång, frågan i närmast före
gående punkt fått, kan det kanske anses såsom att arbeta mot 
strömmen, då jag nu kommer att yrka bifall till Kongl. Maj:ts 
proposition, i hvad den rörer Vester-Norrlands beväringsbataljon. 
Dertill föranledes jag dock af den stora vigt denna fråga har, 
icke allenast för fäderneslandets försvar, utan äfven för lokalför
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svaret i Norrland. Inom Vester-Norrland erfordras verkligen ett 
regemente, då det Kongl. förslaget endast afser ordnandet af en 
bataljon samt en förstärkning af officerarnes antal. Detta är 
redan efter nu varande förhållanden af behofvet påkalladt. Den 
beväringsstyrka, som der skall öfyas, _ uppgår till 1,000 ä 1,200 
ynglingar, som utgöra fyra kompanier, i stället för att det borde 
vara sex, i följd hvaraf befäl från andra corpser måste dit beor
dras, hvithet ingalunda kan vara nyttigt.

Det Kongl. förslaget afser äfven en förhöjning i officerscorp- 
sens löner, för att åstadkomma likställighet med hvad förhållan
det är vid indelta armén. Detta synes mig också vara erforder
ligt, tv utan denna likställighet, lärer man väl icke kunna hop
pas, att vid denna corps erhålla lika goda och lika dugliga oifi- 
cerare som vid den öfriga armén. Vidare är i det Kongl. försla
get ifrågasatt, att, då i orten icke finnes någon stamtrupp, 32 
stycken volontärer skulle vid bataljonen anställas med en aflöning 
af 150 kronor för hvardera. Denna del af förslaget anser jag 
vara den vigtigaste, ty utan denna volontärklass, lärer väl icke, 
åtminstone ej inom denna corps, kunna utbildas det erforderliga 
under- och öfverbefälet.

Jag beklagar, att frågan angående en utsträckning af all
männa värnpligten fick den utgång, som för alla är bekant, men 
man bör väl derför icke draga i betänkande, att vidtaga åtgärder, 
som äro nödvändiga för uppehållande af den bestående organisa
tionen. Hvad Kongl. Maj:t i detta afseende föreslagit, anser jag 
alldeles nödvändigt. Ett antagande af Kongl. Maj:ts förslag med
för visserligen en tillökning i statsutgifterna å 42,005 kronor, men 
det synes mig vara lämpligt och nödvändigt, att detta anslag nu 
beviljas, ty när ett förslag till omorganisation af hela försvars- 
väsendet förekommer, är det naturligt, att de störa siffror, som 
visa skilnaden mellan den närvarande och den blifvande organi
sationen. skola framstå som hinder mot antagandet af hvarje om- 
organisationsförslag, emedan mången drar sig för de höga siffrorna; 
och ser man frågan ur den synpunkten, tror jag man nu bör bi
falla detta anslag å 42,005 kronor, hvarigenom rädslan för de höga 
anslagen, då den vigtiga frågan en gång skall afgöras, minskas. 
Jag yrkar bifall till Kongl. Maj:ts förslag.

Herr vice Talmannen: Det skulle naturligtvis, i synnerhet
för mig, vara särdeles kart, om jag under närvarande förhållande 
skulle kunna tillstyrka bifall till Kong!. Majfis proposition, i hvad 
den afser en förhöjning af löneanslaget för Vester-Norrlands be- 
väringsbataljon, men sannerligen jag begriper, på hvilken grund 
jag skulle kunna göra detta, då Riksdagen för icke längre sedan 
än år 1875 ordnat lönestaten för så väl Vester-Norrlands bevä- 
ringsbataljon, som Hallands infanteribataljon och Gotlands natio
nalbeväring. Det förslag, Kongl. Haj:t till denna Riksdag afgifvit 
rörande Vester-Norrlands beväringsbataljon, grundar sig på den 
förutsättning, att förslaget om utsträckning af de värnpligtig 
öfningar skulle blifva af Riksdagen antaget. I sådant fall ansåg
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Kong!. Maj-.t, att den grund, hvarför officerarne vid de s. k. be- 
väringstruppenna hade något lägre aflöning än officerarne vid in
delta armén, kunde i det närmaste .anses vara förfallen, i hvithet 
afseende det oek i statsrådsprotokollet Bil. N:o 3 b. sidan 6 heter: 
“Skulle den förlängning i nyssnämnda vapenöfningar, hvilken jag 
föreslår, komma till stånd, torde ringa anledning förekomma till 
lägre aflöning för Vester-Norrlands beväringsbataljons tjensteman, 
än den indelta armén bestås, och så väl på grund häraf som af 
skäl, att armébefälets aflöningsförhållanden skola, så vidt möjligt, 
bringas till likhet och öfverensstämmelse, har jag ansett mig böra 
föreslå aflöningen för sagda tjensteman till samma belopp, som 
vid indelta armén nu åtnjutes, fastän tjenstgöringen i någon mån 
blir olika.

Då nu frågan om en förlängning af beväringsmanskapets va- 
penöfningar föll, q v ar st år bataljonen vid samma tjenstgöring, som 
då regleringen af lönerna 1875 bestämdes. Vore det då möjligt, 
att endast för denna bataljon uppbringa staten till likhet med 
hvad den är för indelta armén, under det att en annan be- 
väringscorps, såsom Hallands eller Gotlands, skulle stå qvar vid 
deri nu varande aflöningen? Det är uppenbart, att man icke kan 
göra detta.

Jag beklagar att i sammanhang med förenämnda fråga äfven 
inom Utskottet föll den om anställande af volontärer vid Vester- 
Norrlands beväringsbataljon, enär volontärerne voro upptagna 
i den föreslagna nya staten. Skulle det emellertid visa sig, att 
den nya volontärinstitutionen är nyttig och bra, lärer väl Kongl. 
Maj:t icke underlåta att till en kommande .Riksdag framlägga 
nytt förslag om anställande af volontärer vid ifrågavarande batal
jon. Det är väl dessutom att hoppas, att vi icke i evighet skola 
stå qvar på den ståndpunkt, vi nu stå, och blir det en förändring, 
kommer den väl ock att omfatta Vester-Norrlands bevärings- 
bataljon.

Jag ber för öfrigt att få fästa den föregående talarens upp
märksamhet på, att ensamt ett bifall till Kongl. Maj:ts förslag om 
ny stat för Vester-Norrlands beväringsbataljon, utan att öfriga 
dermed afsedda förändringar inträdde, kanske icke vore i alla af
seende fördelaktig för corpsen. Det finnes nemligen i den nu 
föreslagna staten uppförde två kaptener af första och två af an
dra klass, hvaremot i den nu varande staten de fyra kaptenerne 
äro samtliga upptagna i första klassen. Denna olikhet har sin 
orsak uti en tilltänkt förändring af hela bataljonens organisation, 
under förutsättning af Riksdagens bifall till en utsträckning af 
värnepligten.

Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag.

Herr Wijkander: Jag är hufvudsakligen förekommen åt 
den siste talaren, och anhåller endast att till den förste talaren 
få nämna, att Utskottet var enigt i att tillstyrka bifall till Kongl. 
Maj:ts proposition i fråga om förhöjning i anslaget till Vester- 
Norrlands beväringsbataljon, men så bom Riksdagens beslut med

Förhöjning 
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Norrlands 
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Förhöjning förkastande af värnpligtslagen och utsträckningen af de värn- 
afansUgei pfjgtiges öfningar, i följd hvaraf Utskottet, just på grund af orda- 
fNorrlands lagen i Kongl. Maj:ts proposition, ansåg sig tvunget att slutligen 
berörings- stanna vid det beslut, som nu föreligger. _ Jag tror att under för 
bataljon, handen varande förhållanden Kammaren icke kan göra annat än 
(Forts.) bifalla Utskottets förslag i denna punkt.

Grefve Eh rens vard: Jag har intet att tillägga till hvad 
Kammarens Herr vice Talman anfört utan ber endast att få för
ena mig med honom och under närvarande förhållanden yrka bi
fall till Utskottets förslag.

Herr Mannerskantz: Jag har icke något yrkande att nu 
framställa, men jag vill nämna att jag har ansett, att, om man 
nu icke kunde tillstyrka något annat i Kongl. Maj:ts proposition, 
man åtminstone borde föreslagit att vid alla de beväringsbatal- 
joner, der stam icke finnes, volontärer skulle upprättas, ty, då det 
ändå åtgår någon tid innan dessa kunna utbildas till befäl, hade 
man derigenom ändå undangjort något, och, då man kommit så 
långt, att man väl hade börjat, skulle man sedan hastigare kun
nat få en mera omfattande förändrad organisation af samma syft
ning utförd. Med hvad jag nu yttrat, har jag haft för afsigt att 
fästa uppmärksamheten på vigten deraf, att, om man icke nu kun
nat föreslå något annat än som skett, man vid en kommande riks
dag åtminstone måtte åstadkomma ett långt gående stadgande i 
denna samma rigtning. Ett förbättrande af den nu varande stam
men eller en förmedlande öfvergång till en ny bana skall nemli
gen sannolikt röna mindre motstånd än en utsträckning af de 
värnpligtiges öfningstid, och af detta skäl anser jag att man bör 
fortgå i en sådan riktning som nu blifvit angifven.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr 
G-refven och Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å 
dels bifall till Utskottets förevarande hemställan dels ock afsiag 
derå samt bifall till Kongl. Maj:ts i fråga varande nådiga fram
ställning; gjordes proposition på bifall till punkten och då dervid 
svarades många ja jemte några nej, förklarades ja hafva varit 
öfvervägande.

14:de—20:de punkterna.

Biföllos.

21:sta punkten.

Af delningen Litt. A.

Anslag till 
barackbygg

nader åmötes- 
platserna.

mom. a.

Friherre Åkerhjelm: I nu föredragna litt. af denna punkt,
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liar Utskottet tillstyrkt bifall till hvad Kongl. Haj:t äskat i och Anslag till 
för uppförande af barackbyggnader vid mötesplatserna, således f,a?afMygg
ett anslagsbelopp af 800,000 kronor, hvaraf dock i 1878 års bud- ^Jltserna! 
get endast ett belopp af 400,000 kronor skulle behöfva uppföras. (Forts.) 
Här föreligger således åter en af dessa vexlar på framtiden, en 
af dessa anvisningar på, huruledes en framtida budget skulle hafva 
att draga försorg om fyllande af behof, som beviljats redan vid 
en föregående riksdag, anvisningar, hvilka jag upprigtigt får be
känna att jag, för min del, icke tycker mycket om. Hvar och 
en, som sysselsatt sig med att sammanräkna en statsbudget, eller, 
med andra ord, att göra ett statsöfverslag, lärer säkerligen hafva 
märkt, huru många gånger sådana anvisningar kunna föranleda 
svårigheter och obehag. Att dessa under särdeles lyckliga tider 
kunna vara lätta att öfvervinna, är jag den första att erkänna, 
men det kan ju vara eu möjlighet, att samma lätthet att infria 
dessa vexlar på framtiden icke alltid kan oförändradt förefinnas.
Jag vågar icke inför en Kammare, sådan som denna, uttala en 
varning; det tillkommer icke mig att göra, ty Herrarnes egen 
erfarenhet lärer nog kunna vara en ledare för edert omdöme, men 
jag vill för ingen del icke med tystnad förbigå ett förhållande, 
som, då jag blifvit insatt i det Utskott som haft att behandla 
dessa frågor, det åligger mig att särskildt uppmärksamma.

Då jag således anser, att man icke bör anvisa mera på fram
tiden än hvad oundgängligen nödvändigt är, ledes jag härifrån 
helt naturligt till de siffror, som blifvit åberopade för att visa 
behofvet af att i ett för allt bevilja de 800,000 kronor, som nu 
af Kongl. Maj:t blifvit äskade, och hvartill Utskottet tillstyrkt 
bifall. Jag ber då att, såsom en belysning af de siffror, som 
ligga till grund för den beräkning chefen för Landtförsvarsdepar
tementet inför Kongl. Maj:t framlagt, få fästa uppmärksamheten 
på en reservation, som blifvit Utskottets betänkande vidfogad.
Det torde hända, att Kammarens ledamöter uppmärksammat den
samma, men för dem, som icke gjort det, får jag framhålla, att 
jag för min del funnit den vara i alla delar förtjent af uppmärk
samhet. Jag må ursäktas, om jag ber Kammaren särskildt fästa 
sig vid densamma då den är afgifven af en ledamot, hvilkens 
anseende, då han tillhörde denna Kammare, berättigade honom 
till en plats i Stats-Utskottet, och jag tror, att den af honom 
gjorda uppställning förtjena!1 afseende och tilltro. I hufvudsak 
vill jag nämna, att, om, på sätt komiterade för granskning af 1875 
års härordningsförslag antagit, en half procent af Sveriges befolk
ning är den rätta siffran, hvarefter beväringsmanskapets antal 
bör beräknas — och då komiterade upplyst, att detta förhållande 
ligger till grund för beräkningarna jemväl i Danmark och Norge 
måste jag, äfvensom af det skäl att de stödt sig på erfarenheten 
inom vårt land under en följd af år, antaga att så är — om 
säger jag, derföre denna siffra är den rätta, skulle således, enligt 
reservantens beräkning, det antal beväring, för hvilket baracker 
behöfvas, uppgå till en styrka af 21,850 man. Till grund för 
denna beräkning ligger en folkmängd vid 1875 års slut af 4,372,000
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Anslag till 
barachbygg- 

nåder å mötes 
platserna. 

(Forts.)

personel'. Deremot upptager den af chefen för Landtförsvars
departementet följda beräkning första beväringsklassen till en 
styrka af 26,240 man. Men, så vidt icke den sakkunniga komité, 
som under år 1875 behandlade detta ämne, alldeles misstagit sig 
i sin procentberäkning, skulle denna siffra af 26,240 man, hvartill 
styrkan af första beväringsklassen nu upptagits, medföra ett an
tal af 5,248,000 innevånare inom riket. Jag tror nog, och hoppas 
äfven, att vi skola komma att hos oss räkna en så stor befolk
ning, men att det icke blifver inom så kort tid, att vi nu kunna 
behöfva, bevilja den ifrågasatta stora anslagssumman, derom 
borde vi vara ense.

Vidare är att bemärka, att, enligt statsrådsprotokollet, barack- 
byggnader redan af förhanden varande medel uppförts vid Norr
bottens, Vesterbottens, Jemtlands, Vester-Norrlands, Helsinge och 
Dalarnes mötesplatser. Afräknar jag således den styrka, som kan 
inhysas i dessa baracker, eller 4,250 man, hvartill äfven bör läggas 
de 1,500 man sjöbeväring, hvilka, så framt de ej skola blifva allt 
för dåliga sjömän, väl icke böra öfvas å landbacken, — kommer jag 
till det resultat, att den af reservanten beräknade siffra af 18,676 
man, för hvilka barackbyggnader behöfva uppföras, är fullt rigtig. 
Multiplicerar jag nu detta antal med den siffra, kostnad per man, 
som erhålles af Kongl. Maj:ts proposition, visar det sig, att an
slaget i sin helhet torde utan fara kunna, och jag tror äfven 
lämpligen böra vid denna riksdag nedsättas från 800,000 kronor 
till 500,000 kronor. Naturligtvis bör dock alltid det ifrågasatta 
anslaget af 400,000 kronor på 1878 års budget oförändradt upp
föras, och detta af det skäl, att nu mer än någonsin det torde 
vara angeläget att icke dröja med uppförandet af dessa byggna
der, utan att tvärtom påskynda detsamma. Men att nu anvisa 
för framtiden ett större anslag, än som erfordras, vill jag för min 
del icke hafva biträdt, åtminstone icke hafva underlåtit att fram
hålla mina betänkligheter deremot. Jag tänker mig nemligen, att 
den dag kan komma, då, i stället att bevilja anslag sådana att 
derå, såsom ofta nu, uppstå “besparingar“ under Fjerde hufvud- 
titeln, det till äfventyrs vore bättre att de medel, som finnas, blefve 
anvisade för de ändamål Kongl. Maj:t under nuvarande tider 
tilläfventyrs kan finna nödvändigt att för särskild! långt vigtigare 
ändamål aska. Jag kan således icke annat än önska framgång 
åt den reservation, som är Utskottets förslag bifogad, men skulle 
min och den särskilda reservantens åsigt icke inom Kammaren 
vinna något understöd, skall jag icke anse mig i detta syfte nu 
böra framställa något särskild! yrkande.

Herr vice Talmannen: Hvad beträffar föregående talares 
betänkligheter mot att för ett större företag bevilja ett anslag, 
af kvilket blott en del skulle i den nu reglerade budgeten in
tagas, så lemnar jag dem åt sitt värde. Jag tror visserligen, att 
de kunna hafva något skäl för sig, men jag ber att få anmärka, 
att denna bana varit beträdd icke blott vid föregående utan äf
ven vid denna riksdag, och jag vet icke, huru man för framtiden
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skulle kunna frångå densamma, ty om ett byggnadsföretag skall Andag till 
verkställas, måste man naturligtvis hafva säkerhet att man verk- ba™cMygg-

i i n »ii-0 j n.. , -i nåder amotes-ligen far hela den erforderliga summan, enar derforutan man icke piatserna. 
kan uppgöra några kontrakt med byggmästare eller andra per- (Forts.) 
soner. Men om byggnaden icke på ett år kan uppföras, lärer det 
väl icke vara skäl att i budgeten upptaga hela beloppet utan blott 
en så stor del deraf, som för den statsregleringsperioden erfordras.
Men jag lemnar detta å sido, och ber att endast få hålla mig till 
de anmärkningar mot de af Utskottet godkända beräkningar, som 
af den ärade talaren och Utskottsledamoten blifvit framstälda.
Såsom ledamot af Utskottet, och särskildt såsom militär, har det 
varit min pligt att söka, lika väl som reservanten och den siste 
ärade talaren, intränga i förhållandena och i dessa siffror, och 
jag tror, att jag skall kunna gifva skal, hvarför jag, i likhet med 
med Utskottet, funnit dem rigtiga. En af hufvudgrunderna i re
servationen och i den siste talarens anförande är en beräkning 
af 1875 års komiterade, den nemligen, att såsom utgångspunkt för 
hela detta organisationsförslag antaga en half procent af Sverges 
befolkning, och man stödde detta antagande icke allenast på er
farenheten från de af våra grannländer som hafva värnpligts- 
system, utan äfven på en medelberäkning för åren 1868—73. Hvad 
var det då fråga om? Jo, om ett helt organisationsförslag, och 
den blifvande kostnaden för detsamma. För detta ändamål var 
naturligtvis en medeisiffra ganska rigtig, ty om den det ena året vore 
för hög, vore den ett annat år för låg, men i det stora hela borde 
medelsiffran angifva den kostnad och den styrka, man kunde på
räkna. Att denna beräkning icke var så origtig för detta fäll 
och för detta ändamål, det har just blifvit visadt af reservanten, 
då han i sin reservation till en siffra af 21,850 man, beräknat en 
half procent af det antal, eller 4,372,000 personer, hvartill Sverges 
befolkning år 1875 uppgick, och det visar sig, säger han sjelf, att 
medeltalet för de fem sista åren af exerceraat manskap utgör 
21,779 man, således i det närmaste en half procent. För detta 
ändamål var beräkningen således rigtig, och har det allt så visat 
sig, att 1875 års komiterade icke hade så orätt. Men huru för
håller det sig i sjelfva verket med denna medeisiffra? Den är 
mycket god för vissa ändamål, men duger alls icke för andra.
Jag skall t. ex. beräkna kostnaden under ett visst antal år för 
eu härorganisation, med afseende på utredning, föda och dylika 
saker, som äro beroende på antalet man. För detta kan jag taga 
en medelsiffra, men deremot icke för vissa andra saker. För 
kläder kan det i en viss grad ske, men för bostäder är det omöj
ligt. Med afseende på kläder kan nemligen en medeisiffra tagas 
för att beräkna slitningen, men icke för att bestämma antalet 
munderingar, tv en medeisiffra ligger ju emellan ett maximum 
och ett minimum, och det år jag får ett minimum af folk räcka 
teklädnadspersedlarne, hvilket deremot icke är förhållandet, då 
jag får ett maximum. Det hjelper nemligen icke att beräkningen 
slår in på det hela, ty detta hindrar icke att det år, de värnplig- 
f.ges antal uppgå till maximisiffran, en hel del af dem blifva obe-
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kladda. Ännu värre gestaltar sig detta i fråga om bostäder, der
vid det ju är nödvändigt, att alla, som för året skola öfvas, också 
blifva hysta. När nu detta antal öfverstiger medelsiffran och jag 
har byggnader endast i förhållande till denna, så blifver ju en 
hel hop utan bostäder. Således måste jag, då jag skall bygga, 
beräkna efter maximisiffran, som ingår i medeltalet, på det icke 
en brist på bostäder skall uppstå. Men jag måste göra ännu mer, 
jag måste nemligen taga i beräkning, att stegringen i antalet be- 
väringsskyldige icke faller jemn! inom hela landet, och att det 
icke hjelper, att jag får ett öfverskott af utrymme i Skåne, om 
deremot en brist tinnes i Jemtland, ty jag kan icke skicka folk 
från Jemtland till Skåne utan måste vara beredd att på hvarje 
ställe mottaga det största antal som der kan komma att exercera.

Nu har reservanten med sin beräkning efter en half procent 
kommit till eu siffra af 21,850 man och styrkt, att denna kali 
anses såsom en medelsiffra, derför att medeltalet exercerade un
der åren 1872—1876 utgör 21,779 man. Derifrån afdrager han 
1,500 man för flottan. Huru han kommit till sistnämnda siffra, 
vet jag icke, ty i Kongl. Maj:ts till denna riksdag aflåtna propo
sition om anslag till öfningar af flottans värnpligtig© är, för hän
delse af bifall till de föreslagna lagarne om värnpligten och om 
de värnpligtiges öfningar, denna siffra upptagen till 1,000 man. 
Men nu är förhållandet det, att dessa lagförslag icke bifallits, och 
att vi således åtminstone ännu stå på den punkt, att inga afdrag för 
flottan kunna göras emedan all sjö beväring exerceras till lands. 
Genom att vadare afdraga det antal, för hvilka baracker redan 
finnas, kommer reservanten till ett antal af 16,100 man, och slut
ligen, genom att dertill lägga nödigt underbefäl, eller 2,576 man 
till en siffra af 18,676 man, då deremot beräkningar, på hvilka 
Kongl. Haj:t grundat sig, sluta med en siffra af 25,565 man. Ge
nom denna reduktion af antalet uppkommer en högst betydlig 
minskning i beloppet af anslag till baracker, hvilket ju äfven vore 
rigtigt, om denna siffra af 18,676 man vore för ändamålet an
vändbar. Jag har likväl redan sökt visa, att densamma, endast 
derför att den är en medelsiffra, skulle vara fullkomligt opraktisk, 
då det är fråga om att bygga bostäder. Nu förhåller det sig så, 
att den af Kongl. Maj:t antagna siffra grundar sig på det verk
liga faktum, att år 1875 exercerade af första klassens beväring 
på samtliga mötesplatser 24,818 man, hvilket var en högst betyd
lig tillökning mot nästföregående år. Lägger man nu dertill, att 
denna tillökning icke kommer i jemna procenttal på de särskilda 
mötesplatserna, måste man ytterligare öka siffran på det att till
fälle må finnas att på hvarje ställe hafva tillräckligt utrymme. 
Kör sådant ändamål har icke tillagts mer än 1,422 man, hvar
igenom man kommit till en siffra af 26,240 man, hvilket ungefär 
svarar emot den utrustningsplan Arméförvaltningen, på grund af 
erfarenheten, uppgjort för beklädnads, utrednings m. fl. persedlar. 
Från denna siffra af 26,240 man måste man likväl afdraga de' 
antal, för hvilket baracker redan finnas uppförda, men deremot 
göra ett tillägg för befäl, hvarigenom uppkommer en siffra sf
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25,565 man, hvilket är den siffra, hvarpå Kongl. Maj:t grundat Anslag ull 
sina beräkningar. Denna siffra är äfven fullt rigtig, ty jag kan 
naturligtvis icke bygga för ett medelantal af 18,676 man, då detnaplatserna. 
visat sig, att på mötesplatserna verkligen funnits ett antal, som (Forts.) 
år 1875 uppgick till 24,818 man. Att sistnämnda siffra möjligen 
icke var så alldeles tillfällig, bevisas deraf, att år 1876 siffran 
var 24,100 man. Den synes visserligen vara i nedgående, dock 
icke tvärt, och det gör i alla fall ingenting. Låt vara, att den 
kommer att ytterligare gå ned, så är det dock icke något som 
hindrar att, då den en gång stigit till 24,818, den ånyo snart kan 
uppgå till samma siffra, hvarigenom alltså en brist på bostäder 
skulle uppstå. Att dessa siffror icke varit Utskottet undanhållna 
torde bevisas deraf, att genom en af mig verkstäld kollationering 
af antalet exercerad beväring för de fem åren 1872—1876, jag 
fått precis den medelsiffra, reservanten uppgifvit. Men felet ligger 
deri, att reservanten såväl som den siste talaren, tillämpat en 
medelsiffra på ett förhållande, för hvilket en sådan beräkning 
icke kan begagnas. Om man nu multiplicerar 25,565 med 43 kro
nor, som, enligt medelberäkning, utgör kostnaden af barackutrymme 
för en man, får man en siffra af 1,099,300. Om man dertill lägger 
den summa, Kongl. Maj:t begärt till baracker för den del af stam
mens rekryter och förberedande underbefälsskolor, för hvilka 
baracker saknas, eller 116,200 kronor, får man den summa af 
1,215,500 kronor, som af Kongl. Maj:t blifvit för detta ändamål 
begärda. Af detta belopp har Kongl. Maj:t utaf beväringsfonden 
redan anordnat 400,000 kronor, hvarigenom alltså skulle återstå 
de af Kongl. Maj:t nu äskade 800,000 kronor. Jag tror således att 
Utskottet haft fullt skäl att tillstyrka Kongl. Maj:ts förslag, sådant 
det blifvit framstäldt, och anhåller derför att nu få yrka bifall 
till Utskottets förslag i denna del.

Ofverläggningen förklarades slutad och momentet bifölls.

Mom. b.

Bifölls.

Mom. c.

Herr Wijkander: Kammaren torde erinra sig, att till för- Anslag till 
lidet års riksdag inkom Kongl. Maj:t med proposition om ett 
bavalleri-etablissement på samma ställe, som nu är ifrågasatt, kavalleri- 
nemligen vid Ekhagen å Ladugårdsgärdet. Ändamålet var att få etablissement 
plats för rytteriets underbefälsskola. De skål, Kongl. Maj:t då >'il! Stock- 
anförde för sitt förslag, voro dels militära och dels ekonomiska. De 
militära skäl, som anfördes, utgjordes egentligen af det ändamåls- 
vidriga uti att förlägga denna rytteriskola till de värfvade rege
mentenas kaserner och göra den beriden på dessa regementens 
hästar, enär derigenom dessa regementen förhindras i sina egna 
öfningar, likasom derigenom skolan inskränktes till en tid af 3



N':o 40. Onsdagen den 9 Maj.19

Andag till månader. Då man åt fotfolkets underbefälsskola anslagit 4 må- 
"Paf°nna^er> var detta förhållande i sig sjelf! ett bevis för otillräcklig- 
kåvaiieri- teten af den åt kavalleriets underbefälsskola anvisade tid, ty det 

etablissement &r uppenbart, att för kavalleriet erfordras längre tid än för fot- 
■oiä Stock- folket; men till följd af den olämpliga förläggningen för kavalleriets 
(Forts) underbefälsskola, kunde densamma icke hållas samlad i 4 månader.

Det ekonomiska skäl, som af chefen för Landtförsvarsdeparte
mentet den 17 Mars sistlidne år anfördes i Andra Kammaren var, 
att, enär åtskilliga stora byggnader då förestodo, såsom kaserner 
för Göta artilleriregemente m. m., vore det af vigt att fä göra 
försök med det så kallade paviljongsystemet, som en officer af 
ingeniörkorpsen jemte arkitekten Kumlien uppgjort för 1875 års 
förslag. Dessa skäl voro för mig och många andra fullt nöjaktiga, 
men Stats-Utskottet affärdade saken med dessa fraser, som man 
ofta begagnar, när man icke vill en sak, såsom att de uppgjorda 
ritningarne icke voro fullständiga och att det icke vore upplyst, 
om icke det gamla s. k. korridorsystemet blefve billigare o. s. v. 
och frågan föll i båda Kamrarne utan votering, om också Stats
utskottets ordförande i denna Kammare beklagade, att man af en 
liten fråga gjort en stor etc. Frågan föll emellertid och nu har 
Kong]. Maj:t vid denna riksdag inkommit med nytt förslag om ett 
sådant etablissement, men nu skulle det utsträckas till Lifrege- 
mentets dragoncorps’ befälsöfningar och rytteriets volontärskola, 
hvarom förut icke var fråga. Utskottet har tillstyrkt, att ett anslag 
för uppförande på den uppgifna platsen af ett sådant etablissement 
för volontärskolan och Lifregementets dragoncorps måtte beviljas, 
men afstyrkt att rytteriets underbefälsskola skulle dit förläggas. 
Det var likväl just detta behof, som redan i fjor blifvit af Kong!. 
Maj:t motivera dt och styrkt, men detta behof anser Utskottet 
kunna på annat sätt fyllas. På hvad sätt har då Utskottet ansett 
ifrågavarande behof kunna tillgodoses? Det har framställt 2 
alternativ; antingen att underbefälsskolan skulle såsom hittills 
öfvas vid något af de värfvade kavalleriregementena — således just 
hvad Kongl. Maj:t ådagalagt icke vara lämpligt af både militära 
och ekonomiska skal, eller oek möjligen vid blifvande etablissement 
å Karlsborg. Detta senare är ett förslag, som framstäldes redan 
vid 1871 års riksdag, då Karlsborg icke var så taget i anspråk som 
nu, hvarföre Departementschefen då äfven kunde framkomma med 
sitt blygsamma förslag om att förlägga denna underbefälsskola 
till det stora slutvärnet vid Karlsborg. Han stod sålunda på eu 
helt annan ståndpunkt. Nu har emellertid i Utskottet den ledamot, 
som har Karlsborg under sitt befäl, nemligen General-befälhafvaren 
i 3:dje militärdistriktet, upplyst, att det finnes icke plats der och att 
skolan icke kan förläggas i slutvärnet. Deraf följer, att man nu 
skulle vara nödsakad att bygga en kasern åt denna underbefäls- 
skola. Vidare har det blifvit upplyst, att den Kronan tillhöriga 
marken vid Karlsborg är för kavalleriöfningar, till och med blott 
för att låda volt, högst olämplig, ithy att den består af lös sand, 
och sålunda blefve det vidare behöfiigt att i fästningens närhet in
köpa mark, som vore lämplig. Det enda skäl för denna under-
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befälsskolas förläggande till Karlsborg, som kan hafva någon be
tydelse, är, att det'vore nyttigt för fotfolkets underbefälsskola att 
vara tillsammans med en kavalleritrupp och få tillfälle att se 
rytteriets öfningar. Jag kan för min del likväl icke fästa mycken 
vigt dervid, då vi ju hoppas och tro, att vi gå till något bättre 
i afseende på arméns utbildning och att Riksdagen icke skall neka 
anslag till gemensamma öfningar för alla vapen; och då får ju 
fotfolket tillfälle att se och samverka med kavalleriet. Detta skäl, 
om det ock, såsom sagdt. kan tillmätas någon betydelse, försvinner 
alldeles i jemförelse med motskälen. Det kan val icke bestridas, 
såsom äfven dåvarande departementschefen år 1871 betonade, att 
det dessutom är eu fördel att lägga skolan på eu plats der de, 
som hafva befälet öfver kavallerivapnet, hafva tillfälle att se och 
följa öfningarnes fortgång.

Jag kan således icke finna annat än att Utskottet icke sär
deles välbetänkt förfarit, då det tillstyrkt bifall till förslaget, för 
så vidt det afser volontärskolan och Lifregementets dragoncorps, 
men afstyrkt förslaget med afseende på underbefälsskolan. Det 
är äfven ekonomiskt oklokt, emedan det alltid är dyrare att bygga 
på två ställen än på ett, och ingen lärer väl sätta i fråga att in
draga rytteriets underbefälsskola. Jag får derför tillstyrka rent 
bifall till Kongl. Maj:ts förslag, hvarom jag hos Herr Talman 
anhåller om proposition.

Herr Statsrådet Weidenhjelm: Då Utskottets motivering i 
denna punkt likasom det förslag, till hvilket Utskottet kommit, 
tydligen angifva, att något missförstånd der varit rådande vid 
beräkningarne af det utrymme, som borde gifvas åt det ifråga
varande kavalleri-etablissementet, anser jag mig i detta afseende 
böra lemna en noggrannare utredning. Den förnämsta anledningen 
till förslaget om uppbyggande af detta kavalleri-etablissement är 
det fallfärdiga och bedröfliga tillstånd, i hvilket kasernen för Lif
regementets dragoncorps’ exercissqvadron, befälsmöte och för
beredande underbefälsskola på Drottningholm befinner sig, och 
dessutom den brist, som vid denna lokal gör sig gällande i af
seende på exercisfält med tillräckligt utrymme och passande mark. 
På grund af dessa skäl fick Arméförvaltningen i uppdrag att dels 
besigtiga detta etablissement och dels uppgöraritningarochkostnads- 
förslag, huru det skulle taga sig ut att på samma plats uppföra nytt 
etablissement. Resultatet af detta uppdrag var Arméförvaltningens 
inlemnande af ett kostnadsförslag, som upptog 370,000 kronor; men 
dervid är att märka, att i denna summa ingick en beräknad ersättning- 
för expropriation af jord till 40,000 kronor, under det att egaren till 
denna jord likväl fordrat 200,000 kronor. Det är således antagligt, 
att uppförandet af nytt kavalleri-etablissement på Drottningholm 
skulle komma att kosta i det närmaste lika mycket, som om det, 
i öfverensstämmelse med hvad sekundchefen för Lifregementets 
dragoncorps redan fpamstält, skulle förflyttas till Ladugårds
gärdet. Endast af dessa, skäl ansåg jag mig hafva eu berättigad 
anledning att tillstyrka eu sådan förflyttning, men jag styrktes
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Anslag till ytterligare deri af de militäriska och ekonomiska fördelar, som 
UPafVmtfl deraf skulle blifva en följd och till h vilka jag framdeles skall 
kavalleri- komma. Jag ansåg äfven, att vid uppförande af detta etablisse- 

etabliuement ment borde man begagna sig af det så kallade paviljongsystemet, 
vid stod;- sedan det på Bryssel-expositionen blifvit belönadt med högsta 

priset. Största fördelen af detta system är att stallarne byggas 
01 uh' i en sådan form, att två stallar med spisrum för 168 hästar gratis 

gifva väggar till ett ridhus, för hvilket den enda kostnaden så
ledes är taket. Paviljongerna äro beräknade att rymma 75 ä 80 
man med underbefäl och dragoner. Våra klimatiska förhållanden 
och våra indelta soldaters jordbrukarekall hafva gjort det till en 
nödvändighet att förlägga regementsmötena till den tid af året, 
som närmast föregår skördetiden. Deraf blifver eu följd att alla 
öfningar med dem, som skola blifva rekryter, måste föregå, på 
det rekryten må vid mötets början kunna insättas i ledet och 
någon nytta dragas af eleverne vid regementets underbefälsskola, 
hvarförutom de mera omfattande befälsöfningarne äfven till samma 
tid böra vara undangjorda. Det är just till följd häraf, som i 
fråga om utrymme för Lifregementets dragoncorps måste tagas i 
betraktande den styrka och det antal hästar, som skola öfvas 
före och vid befälsmötet. Hvad denna styrka beträffar, ber jag 
att få angifva den efter föregående års inryckningsförslag till 
dessa möten. Exercisqvadron och förberedande underbefälsskolan: 
officerare och vederlikar — 7, deras hästar — 12, underofficerare
— 8 och manskap 97 samt nummerhästar — 128; summa personer
— 112 och hästar — 140. Befälsmötet: officerare och vederlikar — 
17, officershästar — SB, underofficerare — 15, spel —16, manskap
— 70 och nummerhästar — 98; summa personer — 118 och hästar
— 131. Dessutom bör tilläggas 2 hästar för en permitterad officer, 
2 hästar för en kommenderad och för en officersplats, som var 
vakant. Summan af den personal, som på en gång måste ligga 
sammandragen under dessa möten, utgör alltså, om man undan
tager officerare, som hafva plats i stabshuset, 206 underbefäl och 
manskap samt 279 hästar. Efter det anförda paviljongsystemet, 
som innefattar två stallar, hvilka lemna ett ridhus och innehålla 
168 spiltor, skulle det således, för att rymma förenämnda antal 
af 279 hästar, åtgå B13 stall med ett ridhus samt vidare tre 
paviljonger för förutnämnda 206 man. 3 paviljonger efter detta 
system skulle visserligen rymma 225 man, men efter den utredning 
jag erhållit, skulle den ekonomiska vinsten af att bygga en pa
viljong nätt och jemt för det erforderliga behofvet eller 56 man 
endast vara helt ringa och jag har således upptagit äfven den 
3:dje paviljongen beräknad för 75 å 80 man.

Jag ber Herrarne ett ögonblick bibehålla i minnet denna 
byggnadsfordran: 1 stabshus, 3Va stallar och 3 paviljonger. Men 
utom dessa byggnader måste det äfven för de trupper, som under 
vintertiden öfvas, finnas ett exercishus och ett sjukstall, för att 
kunna afskilja de sjuka hästarne från de friska. Om man, med 
ledning af hvad sådana byggnader på andra ställen kostat, ville 
göra upp en kalkyl, skulle man komma till en siffra af 60 ä
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70,000 kronor. Jag har tänkt mig denna sak kunna på ett mera 
ekonomiskt sätt tillgodoses och det är genom att fullbygga det 
4:de stallet. Kostnaden för 2 stallar med ridhus beräknas till 
103,750 kronor och tillbyggnaden af detta 4:de stall skulle icke 
uppgå till hälften af denna summa, eller till 50,000 kronor, men 
derigenom skulle erhållas ett stort antal spiltor, der de sjuka 
hästarne kunde insättas, likasom ock ridhuset kunde blifva ett 
passande esercishus. Det är på grund deraf Kong!. Maj:ts pro
position innehåller 1 stadshus, 4 stallar med två ridhus samt 3 
paviljonger.

Det torde framgå af den utredning, hvarmed jag nu tröttat 
Herrarnes tålamod, dels att ensamt för Lifregfementets dragon- 
corps åtgå de, byggnader Kongl. Maj:t föreslagit och dels att de 
beräkningar, som Utskottet gjort, icke öfverensstämma med fak
tiska förhållanden.

Jag nämnde, att en ytterligare militärisk och ekonomisk fördel 
skulle blifva en följd af det föreslagna kavalleri-etablissementets 
uppförande enligt den af Kongl. Maj:t uppgjorda plan och jag 
hänsyftade dervid på underbefälsskolans behof af ett särskild! 
etablissement, hvilket behof genom byggnaden för Lifregementets 
dragoncorps blefve tillgodosedt utan särskild kostnad, då nemligen 
denna skolas öfningar börja först efter regementsmötets slut. Der
jemte skulle den, som jag hoppas, blifvande volontärskolan äfven 
der kunna inrymmas, då en stor del af dess elever torde komma 
att under mötestiderna tjenstgöra vid sina respektive regementen.

Jag ber nu att få öfvergå till sjelfva hostnadsberäkningarne. 
Jag har till min ledsnad erfarit, att en uppgift på hvad de sär
skilda byggnaderna komme att kosta och som jag tillika med 
ritningar och andra handlingar under hand öfversändt till Ut
skottet, måtte hafva förkommit. Uppgifterna på de särskilda 
byggnadernas pris har jag låtit byggmästaren förnya och jag 
torde nn få meddela desamma. Ett stabshus skulle kosta kronor 
177,000, ett ridhus med 2 stallar 103,750, ett dito med 2 dito 
103,750, en paviljong 51,500, en dito 51,500, uthus 2,500, hvilket 
gör sammanlagdt 490,000 kronor, eller just den summa bygg
mästaren fordrat för uppförande af nyssnämnda byggnader. Det 
kontrakt, som härom blifvit uppgjordt, är till Utskottet öfver- 
lemnadt. Då detta kontrakt endast omfattar 2 paviljonger och 
behofvet kräfver 3:ne, har kostnaden för 1 paviljong blifvit tillagd 
nyssnämnda summa, eller 51,500 kronor, hvadan totalsumman 
gifver 541,000 kronor i rundt tal, eller den summa som Kongl. 
Maj:t för ändamålet begärt.

På grund af hvad jag nu tagit mig friheten yttra, torde jag 
hafva visat, att en nedsättning i sistnämnda summa icke har 
något egentligt skäl för sig, om man verkligen vill att ett kavalleri- 
etablissement skall uppbyggas för Lifregementets dragoner. Jag 
kan för min del lika litet förstå, huru det skulle vara möjligt att 
bygga etablissementet för 100,000 kronor billigare än hvad Kongl. 
Maj:t föreslagit, som jag kan lösa det problemet att i ett stall, 
beräknadt för 200 hästar, inrymma 279.
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Anslag till Friherre Åkerhielm: Jag erkänner mig till en början vara
npafTue sky]dis dela ansvaret för den framställning Utskottet, skil- 
kavalleri- jaude sig från Kong!. Majds proposition, föreslagit Riksdagen att 

»tablissement godkänna. Jag bär alltså att vidkännas den anmärkning för 
vid Stock- missförstånd af sifferuppgifter, som från statsrådsbänken i det senaste 

/«*«.. anförandet stäldes till Utskottets för dess utlåtande ansvarige
01 s' ledamöter. Jag vågar icke bestrida, att ju icke inom Utskottet

ett sådant missförstånd af sifferuppgifter kan hafva egt rum, att 
icke eu missräkning kan hafva varit möjlig. Det kan nemligen 
hända, att Utskottet, emedan det icke haft tillräcklig kännedom 
om de uppgjorda inryckningsförslagen, särskildt för Lifregemen- 
tets dragoncorps’ möten, som synas höra ligga till grund för be
dömandet af behofvet utaf ifrågavarande kasern-etablissement och 
det antal hästar, som skola på en gång inrymmas i stallarne, 
kunnat låta något missförstånd i fråga om sifferuppgifter komma 
sig till last.

Om jag emellertid håller mig till de nu från statsrådsbänken 
framstälda siffror, hvarom jag i likhet med Utskottets öfrige leda
möter i dag för första gången erhållit kännedom, finner jäg, att 
hela styrkan af Lifregementets dragoncorps’ exercisqvadron, befäls
möte och underbefälskolor, som skulle i nämnda etablissement 
inrymmas, komme att uppgå till 208 man och 279 hästar. Om 
jag till denna styrka lägger kavalleriets ifrågavarande volontär- 
skola, hvilken i statsrådsprotokollet beräknats till en styrka af 108 
man med minst lika många hästar, och kavalleriets underbefälskola 
af omkring 60 ä 70 således i medeltal 65 man med minst samma 
antal hästar, så uppkommer en summa af 879 man och 452 hästar; men 
i Herr Statsrådets och chefens för Landtförsvars-departementet un
derdåniga yttrande inför Kong!. Maj:t förekommer i fråga om 
rytterietablissementet följande uttryck, nemligen att sammanlagda 
styrkan under ingen tid af året betydligt öfverstiger 800 man och 
lika många hästar. Kunde Herr Statsrådet då uppgifva, att denna 
styrka icke skulle komma att betydligt öfverstiga 300 man, så 
tror jag detta bevisa, att missförstånd af sifferuppgifter kan ega rum 
och väl äfven egt rum annorstädes än inom Utskottet, ty skilna- 
den mellan 300 och 452 måste — så vidt jag förstår, — enligt van
ligt svenskt språkbruk just kallas betydlig.

Vid sådant förhållande nödgas jag erkänna, att de siffror, 
jag nu för första gången hört uppgifvas, förvåna mig så, att jag 
måste antaga, det Utskottet likasom till äfventyrs Herr Statsrådet, 
dä ärendet föredrogs i Stats-rådet, saknat de nu framkomna upp
lysningar, hvilka nog erfordras för att bedöma förhållandet rätt.

Hvad majoriteten inom Utskottet ansåg välbetänkt var, att 
icke utan goda skäl i det obefästade Stockholm uppföra ett nytt 
kasernetablissement. Då emedlertid Lifregementets dragoncorps 
måste erkännas behöfva bättre lokaler än de nu varande vid Drott
ningholm, borde man böja sig för de militära skäl, som kunna 
göra det lämpligare ätt corpsens öfningar försiggå på Ladugårds
gärdet än på den trånga Kantonslätten och således derföre se 
förbi den statens fördel af en mindre utgift, som skulle hafva



Onsdagen den 9 Maj. 17 Ji:o 40.

följt deraf, att det vid Drottningholm befintliga, ridhuset och stal
let ännu äro fullt användbara och alltså det ifrågasatta etablisse- 
mentets uppförande derstädes bort blifva icke obetydligt billigare 
än det föreslagna nya å Ladugårdsgärdet.

Härifrån kommer jag naturligtvis helt nära frågan om upp
förande af en kasern vid Drottningholm, hvilken äfven förtjena!’ 
att uppmärksammas. Af cliefens för Landtförsvarsdepartementet 
yttrande härom till statsrådsprotokollet inhemtas, att erforderlig 
expropriation af enskild man tillhörig jord på Lofön beräknats i 
kostnadsförslaget till 40,000 kronor, men att, efter hvad upplyst 
blifvit, innehafvare^ i lösen derför fordrat 200,000 kronor. Det 
är detta förhållande, som uppdrifver kostnaden för byggnaderna 
vid Drottningholm till ett så oväntadt högt belopp som 700.000 
kronor. Jag föreställer mig likväl att, då Drottningholm ju är en 
kronans egendom, oöfvervinnerliga hinder icke lära förefinnas för 
att kunna bespara statsverket en sådan expropriationskostnad, om 
man i öfrigt anser ett etablissement på Drottningholm tjenlig!;.

Vid sådant förhållande emellertid, att det endast skulle vara 
hänsyn till den fördelaktigare exercisplatsen på Ladugårdsgärdet 
och fördelen af att hafva ett “rytterietablissement", der underbe
fälsskolan för kavalleriet kunde öfvas samtidigt med volontärerne 
och Lifregementets dragoncorps’ rekryter, som härvid lag vore 
bestämmande, har jag förestält mig, att, om man till grund för 
sina beräkningar tager den af krigsministern angifna siffra af 300 
man och 300 hästar, man först bör derifrån draga underbefäls
skolans manskap och hästar, eller mellan 60 och 70, säg 65, samt 
vidare den styrka, som öfverstiger hvad till en början torde vara 
att beräkna för kavalleriets volontärskola, hvilken jag nemligen vill 
antaga icke komma att uppgå högre än till 2/;1 delar af hvad Herr 
Statsrådet antagit, eller till 72 man, med lika många hästar. Minsk
ningen skulle då blifva 36 volontärer, hvilka lagde till de 65 man 
underbefälsskola jag nyss nämnde, gifva 101 man och lika många 
hästar. Då denna summa fråndrages summan 300, får man således 
den siffra af omkring 200, hvarvid Utskottets majoritet stannat. 
Förbises får icke att man äfven förestäit sig, att offieerarne nog 
icke skulle hafva alla sina hästar i kasernen, och kommer denna 
att ligga så nära Stockholm, som på Ladugårdsgärdet, blir val 
förhållandet ock att de, i likhet med offieerarne vid garnisons
regementena, icke, åtminstone icke som regel, hafva dem i etablisse- 
mentets utan i enskilda stallar.

Jag her att något få förtydliga den af mig nämnda siffra, 
med hvilken jag ansåg, att kavalleriets volontärsskola kunde min
skas. Skolans styrka är uppgifven till 108 man. Det svenska 
värfvade kavalleriet lär väl dock fortfarande komma att öfva sina 
volontärer vid regementena. Det indelta kavalleriet, som ensamt 
skulle förse skolan, har åter 37 sqvadroner. Detta kavalleri skulle 
alltså till skolan sända tre volontärer per sqvadron, hvilka skulle 
der öfvas hela året och under nästa år skulle tre andra kommen
deras o. s. v.; men är det tänkbart, att en indelt sqvadron skulle 
kunna påräkna ett så stort antal volontärer som denna årliga
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Anslag till öfning af 3 man per sqvadron förutsätter? Det förhållande, som 
uppförande häraf blefve en följd, vore väl närmare att mdelta kavalleriet så- 

kavallen- lunda skulle tvingas att öfvergå från en indelt stam till en värf- 
etablissement vad. Jag tror det är tillräckligt högt räknadt, om man hoppas 

vid stock* att kunna till denna skola få årligen sända två volontärer per 
(Forts’) sqvadron, och under sådant förhållande skulle Utskottets beräk- 

or s' ning af 200 hästar vara rigtig, alltid under förutsättning dock att 
den i statsrådsprotokollet angifna grundsiffra af 300 man och lika 
många hästar icke egentligen beror på ett missförstånd af siffer
uppgifter.

Det är klart, att efter de upplysningar, som nu blifvit gifna, 
skäl finnes att taga frågan i förnyadt öfvervägande och jag kan 
icke neka till att jag skulle vara böjd att framställa en anhållan 
till Kammaren att återförvisa ärendet till Utskottet, om icke dels 
Riksdagen vore så långt framskriden och dels tillräckliga skäl 
funnes att icke bevilja uppförande i 1878 års budget af det äskade 
beloppet af 200,000 kronor, och dels slutligen om jag icke trodde, 
att, derest erfarenheten skulle visa, att det blifvande kaserneta- 
blissementet efter paviljonsystemet kräfver uppförandet af ytter
ligare ett med stallar omgifvet ridhus, det är antagligt, att Konun
gens rådgifvare, efter förnyadt öfvervägande af ärendet, kunde 
finna skäl att till en kommande Riksdag derom tillstyrka en fram
ställning, som då kunde af Riksdagen närmare granskas. Vid 
sådant förhållande tror jag man nu kan stanna vid hvad Utskot
tet här föreslagit, dock med någon rättelse i siffran. Denna är 
af Utskottet föreslagen till 440,000 kronor. Om man nu utgår 
från det af Kongl. Maj:t föreslagna belopp 541,000 kronor, men 
säger, att på anförda skäl har Utskottet trott, att till en början 
ett ridhus med stallar för 127,650 kronor och en paviljong, upp
tagen till 51,000 kronor, skulle kunna besparas, alltså summa 
178,650, återstår (541,000—178,650) 362,350 kronor, hvilket belopp 
dock torde böra ökas med kostnaden för det utrymme, som kunde 
ytterligare erfordras för att i det för icke fullt 180 hästar beräk
nade stallet omkring ridhuset inrymma platser för flera hästar, 
intill fullt 200, hvilket antagligen proportionaliter till hela stal
lets kostnad komme att erfordra 24,314 kronor. Hela anslags- 
beloppet blifver då (362,350 + 24,314) 386,664 kronor, eller i rundt 
tal 390,000 kronor. Enär jag icke anser en återremiss tjenlig, och 
då jag är öfvertygad om, att frågan om en utvidgning af etablisse- 
mentet nog kommer att inför Konungen ånyo framläggas för att 
öfvervägas, samt densamma då, om skäl förefinnas, troligen kommer 
att af Riksdagen bifallas, får jag för närvarande yrka, att Utskot
tets förslag måtte bifallas, dock med den ändring att siffran 440,000 
kronor nedsättes till 390,000 kronor, hvilket jag tror vara det efter 
Utskottets beräkningsgrund rigtiga beloppet. Skulle emellertid 
förhållandet gestalta sig så, att ett etablissement för denna kost
nad icke skulle af vederbörande befinnas vara tillfyllestgörande, 
tror jag icke det kan ligga någon egentlig fara uti att låta ännu 
ett år med saken anstå. De visserligen dåliga kasernbyggnaderna 
å Drottningholm omöjliggöra dock ej alldeles att låta frågan i sin
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helhet falla för denna riksdag. Jag vill val icke för min del nu 
yrka detta, utan skall, som sagdt, inskränka mig att förorda bifall 
till Utskottets förslag, likväl med rättelse af siffran 440,000 kro
nor till 390,000 kronor.

Herr Statsrådet Weidenhjelm: Efter den utredning, jag 
viyss tog mig friheten göra, har jag i det fallet icke något att 
tillägga, men pa grund af den siste talarens yttrande, vill jag 
blott säga, att jag icke på minsta vis förvånar mig öfver de miss
tag rörande sifferuppgifter, han gifvit tillkänna. Han tyckes icke 
hafva velat höra på mitt yttrande, att antalet hästar för Lifrege- 
mentets dragoncorps’ exercis-sqvadron, befälsmöte och förberedande 
underbefälsskola, som på en gång måste för deras öfning vara 
samlade,_ utgör 279. Således har detta antal hästar hvarken med 
kavalleriets underbefäisskoias eller den blifvande volontärsskolans 
hästar att göra. Jag har vidare sagt, att sammanlagda styrkan, 
på en gång närvarande icke öfverstiger 300 man och 300 hästar. 
Det kommer sig deraf, att kavalleriets underbefälsskola icke kom
mer att vara sammandragen på samma gång som befälsmötet vid 
dragonerna pågår, och hvad volontärskolan beträffar, kommer 
alltid upplösning af densamma att ske vid mötestiden, då en del 
af volontärerna skola tjenstgöra vid sina regementen. Således 
går aldrig styrkan någon tid på året öfver 300 man och 300 hä
star. Att misstag härutinnan kunnat ske, då man icke förut haft 
reda på förhållandet, är naturligt. Jag vill dock anmärka, att 
jag från Utskottet väl erhållit uppmaning att insända ritningar, 
men icke _ några sifferuppgifter, hvarmed Utskottet tyckes hafva 
roat sig sjelf.

Grefve af Ugglas: Med anledning deraf, att talaren bär 
midt emot, ansåg ett hästantal af 200 vara tillräckligt för Lifre- 
gementets dragoners öfningar, ber jag att få nämna några siffror. 
Jag vill icke hålla mig till det antal hästar, som särskilt i år 
finnes vid Drottningholm och hvilket uppgår till 123, utan endast 
till det hästantal, som under vanliga förhållanden erfordras för 
rekrytsqvadronen, befälsmötet och underbefälsskolan.

Jag antager, att 70 man äro kommenderade på exercissqva- 
dron och 12 till underbefälsskolan, således antalet hästar 82. Jag 
intager icke i beräkningen befälets hästar. Dertill komma vid 
befälsmötet 50, således tillsammans 132 hästar. Vidare tillkomma 
hästar för underbefäl och trumpetare, Indika naturligtvis måste 
vara der kommenderade under den tid rekryt- och befälsmötena 
vara, för de förra 20 och för de senare 15. Dessutom måste 
etablisseraentet vara så beskaffad^ att befälet der kan hafva stall
rum för sina hästar, ty det är icke möjligt för dem, som äro in
kommenderade för eu kort tid, att på annat håll skaffa sig sådant 
stallrum. Utan att räkna några surnumerärer, som dock stundom 
finnas, är det 24. officerare, för livilkas hästar rum måste finnas. 
Då numera hvarje officer är skyldig att under mötena hafva åt
minstone två hästar, gör det ett antal af 48 hästar. Samman-
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Anslag till lagda antalet af hästar uppgår således till öfver 200. Det vanliga 
uppförande är dessutom, att, regementsofficerarne hafva några hästar mera och 
kavalleri- då dertill kan komma en eller annan surnumerär finna Herrarne, 

etablissement att ett utrymme för endast 200 hästar är mindre än behofvet 
vid Stock- krafvel’. Jag tror icke, att det går an, om man vill bilda ett så

dant etablissement, att taga till utrymmet så, att det icke åtmin
stone under vanliga förhållanden är fullt tillräckligt och lemnar 
något öfverskott, ty skall man sedermera bygga till etablissemen- 
tet, blir det dyrare än om man från första början ordnar det
samma så, att utrymmet åtminstone under vanliga förhållanden 
är tillräckligt.

Jag har med den kännedom, jag eger om corpsen, velat med
dela dessa upplysningar, på det att Herrarne måtte sjelfve döma 
i sak och icke låta förleda sig att gorå inskränkningar, der de 
skulle komma att skada. Jag anhåller om bifall till Kong!. Maj:ts 
proposition.

Herr Abelin: Då jag slutit mig till Utskottets förslag, vill 
jag angifva skälen dertill. Redan då frågan om uppförande af 
detta kavallerietablissement först förekom ipom Utskottet, syntes 
det mig gifvet, att ett sådant af den omfattning och med den kostnad. 
Kongl.Maj:t ifrågasatt, icke skulle komma att af Utskottet tillstyrkas. 
Då det emellertid förekom mig och flere utaf Utskottets ledamöter 
bättre att göra något än intet och då Lifregementets dragoncorps' 
behof af ett etablissement i första rummet borde tillgodoses, åter
stod att tillse, huru man skulle kunna förmedla saken så, att 
detta mål kunde vinnas och. derjemte möjligen utrymme beredas 
för kavalleriets volontärskola, öfvertyga^ som man var, att för 
underbefälsskolans behof kunde på annat sätt sörjas. Man be
slöt derföre den inskränkning af etablissementet, som finnes an- 
gifven i Utskottets förslag och förordnade om en utredning i fråga 
om den minskade kostnad, som häraf kunde blifva en följd. Re
sultatet af denna utredning har, genom förbiseende från min sida, 
först sedan detta betänkande utdelats blifvit mig bekant. Det 
företer emellertid en siffra, som med hänsyn till det ändamål 
etablissementet har att fylla, synes mig så beskaffad, att, om jag 
fått del deraf förut, jag antagligen skulle förordat ett annat be
slut än det, hvartill Utskottet kommit.

Då man nu vidrört förslaget om förflyttande af kavalleriets 
underbefälsskola till Karlsborg och dervid framhållit, att lokala 
och militära olägenheter skulle deraf uppstå, anser jag mig skyl
dig att derom yttra några ord. Såsom bekant är, har en sådan 
åtgärd redan förut blifvit af Kongl. Maj:t ifrågasatt, och vid den 
tidpunkt, då detta skedde, ansågs intet hinder derför från någon 
sida möta. Då varande befälhafvare för'fortifikationen liksom 
äfven den nu varande chefen, hvilken såsom ledamot af Konun
gens råd biträdde beslutet derom, ansågo, att underbefälsskolan 
skulle kunna inrymmas i redan befintliga etablissement å Karls
borg, oaktadt de redan då voro afsedda för de trupper, som sedan 
blifvit dit förlagda, liksom att öfningsfält kunde beredas å fäst-
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ningens område eller, derest det visade sig att marken der vore Anslag till 
för ändamålet olämplig, genom expropriation af en angränsande uppförande 
jordlott, den man för hvarje fall ansåg såsom en fördel för fäst- lavalicri- 
ningen att tillegna sig. Jag har emellertid hört, att det numera etablissement 
icke låter sig göra, att förlägga underbefälsskolan i redan befint- 'vid stock- 
liga byggnader och är derom förvissad efter de uppgifter jag fått, kolm. 
men för sådant fall och i händelse skolan ej kan inrymmas i det Öort3'l 
tillämnade etablissementet för volontärerne ligger den åtgärden 
nära till hands, att åt densamma uppföra en särskild barack, 
hvilken vid det förhållande, att denna skola endast är samman
dragen under sommaren, borde kanna blifva af den enkla kon
struktion, som för beväringens baracker är ifrågasatt, och kost
naden derför sålunda endast uppgå till något öfver 40 kronor per 
man, eller sammanlagdt till omkring 2,500 kronor, en summa, som 
äfven med antagande af dubbla eller tredubbla kostnader är en 
obetydlighet.

Hvad beträffar de militära fördelarne af underbefälsskolans 
förläggande å ena eller andra stället, kan jag icke inse, hvarföre 
de icke skulle blifva större vid Karlsborg än i Stockholm. Jag 
erkänner gerna, att inflytandet af högre förmäns ledning och när
heten af ett val utbildadt kavalleriregemente kan hafva sina för
delar, men då samma öfningar kunna utföras vid Karlsborg, som 
i Stockholm och dertill kommer, att så väl befäl som manskap 
skulle på förra stället hafva tillfälle att med redan der förlagda 
öfriga vapenslag utföra gemensamma öfningar, egnade att gifva 
en rätt föreställning om så väl dessas stridssätt, som egen använd
barhet under olika förhållanden, så synes mig detta vara en om
ständighet af så stor vigt, icke blott för kavalleriets underbefäls- 
skola, utan äfven för öfriga vapnens skolor, att den val förtjenar 
att beaktas. Det bör ihågkommas, att här icke är fråga omtjen- 
stens a b c, utan meningen är, att utbilda eleverne bland annat 
till skicklige patrull- och troppförare, rekognoscörer och fältryttare, 
och för detta ändamål torde ingen bättre terräng finnas och för
hållande i öfrigt ingenstädes bättre lämpa sig än vid Karlsborg.

Dessa äro nu skälen, hvarföre jag anser mig böra sluta mig 
till Utskottets förslag, till hvilket jag yrkar bifall.

Friherre Stjernblad: Jag skulle för min del rösta för bi
fall till Kongl. Maj ds proposition, om jag ansåge densamma för 
närvarande behöflig. Kong!. Maj:t har nemligen beräknat, att uti 
det ifrågavarande etablissementet skulle inrymmas den blifvande 
volontärs- och underbefälsskolan för kavalleriet; men Kongl. Maj:t 
har ännu icke fordrat någon aflöning för volontärer vid kavalleriet.
De, som äro militärer inse naturligtvis behofvet af en sådan in
stitution; men man kan väl icke begära, att hela representationen 
skall inse det lika klart, då Kongl. Maj:t icke ansett frågan så 
trängande, att han begärt aflöning åt volontärerne. Detta var 
den första synpunkt, ur hvilken frågan betraktades inom Utskottet, 
och då låg ganska nära att, när behofvet af hvad sålunda före
slagits icke insågs, man skulle tänka på en nedprutning i anslags-



N:o 40. 22 Onsdagen den 9 Maj.

vid Stock
holm. 

(Forts.)

Anslå;/' till beloppet. Dernäst gjorde man sig den frågan: hvad behöfver Lifrege- 
WPaf°nytt * mentets dragoncorps till etablissement, och hvad bör man kunna 
kavalleri- Jemna dertill? I det afseende! företog man en granskning afför- 

ctahlisscment slaget till iståndsättande af etablissementet vid Drottningholm, 
val stork- hvithet upptager en summa af 370,000 kronor såsom den för hela 

regementets behof erforderliga. När man då funnit, att detta be
lopp skulle afhjelpa de mest trängande behofven, var ju natur
ligt, att man icke gerna tog ett steg, som skulle öka summan 
med 171,000 kronor. Vid Drottningholm torde väl dessutom möj
ligen kunna byggas för bättre pris, än som blifvit beräknadt, dä 
expropriation af jord der icke borde blifva så dyr, som beräknats, 
emedan Kungsgården möjligen kunde lemna sådan i utbyte. Då det 
emellertid skulle vara önskligt att erhålla ett bättre exercisfält, än 
det vid Drottningholm, borde man äfven i det afseendet göra nå
gon uppoffring, för att få etablissementet förlagdt till Ladugårds
gärdet, hvarför man ej drog i betänkande att föreslå Riksdagen 
beviljandet af den högre summan eller 440,000 kronor, hvarmed 
Lifregementets dragoncorps’ behof af etablissement skulle fyllas. 
Vi hafva emellertid från statsrådsbänken hört en helt annan be
räkning, men äfven mig förefaller det underligt, att Lifregementets 
dragoncorps, som uppgår till endast 500 man, skall behöfva en 
årlig exercissqvadron på 97 man. Ser man åter på den beräk
ning, som nyss här gjordes af den fordne chefen för corpsen, så 
antog han, att exereis-sqvadronen och förberedande underbefäls- 
skolan skulle utgöra 82 hästar och befälsmötet 50 hästar, till
sammans 132 hästar; vidare för underbefäl och trumpetare 35 
hästar samt för officerarne 48 hästar; hvarigenom han kom till 
ett antal af 215 hästar, hvilket är ganska nära Utskottets beräk
ning. För öfrig! skulle man ju kunna, om någon gång icke ut
rymme funnes för alla, under befälsmötet inrymma de öfvertaliga 
kastanie i för tillfället upptimrade stall. Vi veta, att hästarne 
vid hela det skånska kavalleriet stå i sådana stallar. Jag vill 
nu icke tala om möjligheten för den corps, som nu är i fråga, 
att vidtaga samma åtgärd, som de stora kavalleriregementena 
i Skåne; hvilka få hålla två exetcissqvadroner om året. Jag 
tror att man handlar klokt, om man accepterar den siffra, som 
Utskottet föreslagit. Ty vi komma ihåg, att det återstår ofant
ligt mycket att göra för det öfriga kavalleriet. Exempelvis må 
nämnas, att de tvenne största regementena äro så litet till godo 
sedda, att de icke ens hafva så mycket som ett exercishus. En 
föregående talare har påpekat, att den summa Utskottet före
slagit, är för stor och kan nedsättas med 50,000 kronor. Jagtrop, 
att han har rätt deruti, om man tager till utgångspunkt den beräk
ning, som han utgick ifrån; men Utskottet har gått ut från en 
annan sida. Vill man nu nöja sig med den siffra, som Utskottet 
angifvit, så är det intet som hindrar, att, om medlen räcka till, 
man kan bygga för det antal hästar, som enligt Grefve Ugglas' 
uppgift vore b ohöfligt.

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag och skulle detta icke 
vinna anklang, har jag intet emot att uppskjuta frågan och sluter
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mig i sådant fall till dem, som möjligen yrka afslag; men för 
närvarande anhåller jag om bifall till Utskottets förslag.

Friherre Åkerhjelm: Jag anhåller att endast med några
ord ännu en gång få upptaga Kammarens tid, hufvudsakligen med 
anledning af ett yttrande från en ärad talare från Stockholms län, 
hvilken bättre än någon annan inom denna Kammare känner det 
regemente, hvars exercis-sqvadron, korporalskola och befälsmöte 
det hufvudsakligen nu är fråga om. Han varnade Kammaren för 
att fästa för mycken tillit till hastigt uppgjorda kalkyl er. Denna 
varning är fullt rigtig och på sin plats. Hastigt irppgjorda kal
kyler äro farliga; men jag är öfvertygad om, att jag icke gjort 
mig saker till att hafva framstäf sådana, för så vidt nemligen 
de siffror äro rigtiga, hvilka föreligga i det aktstycke, jag haft 
att behandla. Den mot mitt yrkande vända spetsen går sålunda 
djupare, än talaren måhända afsåg; men jag skall icke rygga till 
baka för att draga ut konseqvenserna af hans yttrande. Det 
förefaller mig gifvet, att man här, med stöd af statsrådsproto
kollet, bör ställa upp såsom grund, att det ifrågavarande etablis- 
sementet bör afse plats för 300 hästar; men skäl äro nu af Ut
skottet angifna för ett afdrag af 100 hästar, hvarigenom sålunda 
200 hästar blir det antal, för hvilket utrymme bör beredas. Det 
återstår sålunda, om siffran 200 icke är tillräcklig, såsom enda 
möjlighet, att Herr Statsrådets siffra 300 icke heller är den rätta, och 
ju mer jag hör öfverläggningarne fortgå, desto mera styrkes jag 
i den farhågan, att här verkligen föreligger ett sådant förhållande, 
och detta dess hellre, som det oss i dag meddelade inrycknings- 
förslaget för Lifregementets dragoncorps vida öfverstiger den 
numerär, som corpsens förre sekundchef sjelf här uppgifvit. 
Grefve af Ugglas anslog nemligen den styrka, som är samlad 
under exercis-mötet till 82 man, under det chefen för Landtför
svarsdepartementet uppgifvit densamma till 97 man. Detta redan 
gifver anledning antaga, att det nu framlagda inryckningsförslaget 
och de deruti omnämnda siffror kunna behöfvas ytterligare tagas 
i öfvervägande, förrän man med stöd af dem fattar beslut i den 
fråga, som nu föreligger till afgörande. Men ju mer jag tänker 
på saken, desto mer måste jag önska, att en sådan ytterligare 
beredning icke må ega rum uti ett af Riksdagen egentligen med 
afseende på en annan långt större fråga tillsatt Särskildt Utskott, 
hvarest detaljkunskap och tid för en säker utredning i denna sak 
ej är att ovilkorligen fordra, utan inom vederbörande statsdepar
tement och att frågan öfversedd, utarbetad och grundiagsenligen 
beredd må återkomma i form af Kongl. proposition. Under det 
jag förklarar mig villig, att, när ärendet sålunda ånyo kommer 
tram, då gifva mitt bifall till förslaget, måste jag deremot för 
närvarande anse det rättast att afstå Kongl. Maj:ts proposition 
och får derför derhän ändra mitt förut framstälda yrkande.

Medan jag har ordet, ber jag endast få erinra, att, om Lif
regementets dragoner numera få årligen till rekryt- och befälsmöte 
samla en styrka af nära 250 hästar för underbefäl och trupp, så
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har det glädjande inträffat, att, då regementets hela styrka, 
uppgår till 505 nummer af hvilka dock många äro dels vakanter 
dels till hingstnummer eller annorledes använda, det svenska in- 

t delta kavalleriet numera synes kunna påräkna den med ifråga
varande möten afsedda särskilda öfning för mera än halfva sin 
styrka årligen. Vårt indelta rytteri har då uppnått en visserligen 
önskvärd, men säkerligen ej anad hög ståndpunkt.

Herr Wijkander: Jag skulle icke anhålla att få ånyo taga
Kammarens tid i anspråk, om icke den siste talaren hårdt betonat, 
att den förevarande frågan hufvudsakligen gälde Lifregemente!» 
dragoncorps etablissement. Detta är visserligen ett beaktans- 
värclt mål; men icke är det af större vigt än skolorna eller det 
mest brådskande. Efter min uppfattning ligger frågans tyngd
punkt i rytteriets underbefäls- och volontärskolor. En ledamot 
af Utskottet har vidare erinrat derom, att man inom Utskottet 
ifrågasatte, huruvida denna senare skola vore ens föreslagen, då 
i Kongl. Maj:ts proposition icke förelåge något förslag till af- 
iöningsstat för rytteriets volontärer. Men det är ju tydligt, att 
en vol o nturin stituti o n, sådan som den hvilken redan är beslutad 
vid fotfolket, icke kan rimligtvis skapas för rytteriet förr än till
fälle gifves att vid detta vapen utbilda volontärer af det nya 
slaget, och Kongl. Maj:t har sålunda efter min förmening handlat 
fullkomligt rigtigt, då han först begärt anslag till etablissement, 
innan någon aflöniugsstat för volontärerne ifrågasattes. När man 
skjuter undan frågan om etablissementet, skjuter man derför tiil- 
lika undan möjligheten att få volontärer med ettårig utbildning vid 
rytteriet, hvilka jag antager skola af Kammaren anses minst lika 
vigtiga, som dem vid fotfolket. Jag vidhåller mitt förut fram- 
stälda yrkande om bifall till Kong!. Maj:ts proposition.

Grefve af Ugglas: Jag har af en talare här midt emot mig
blifvit förebrådd, att jag rigtat en spets mot honom uti mitt 
yttrande om^ de hastigt uppgjorda kalkylerna. Jag har endast 
afsett, att på grund af den speciella kännedom, jag egen i denna 
fråga, framställa, huru förhållandet är; men jag har icke velat 
rigta någon _ spets mot någon. Ett yttrande, som denne talare 
fälde. tror jag likväl icke kan vara rigtigt; tv något falskt Ju
ry ckningsförslag ingår icke från något regemente. Då nu emel
lertid här ifrågasatts att afslå och uppskjuta den förevarande 
framställningen, ber jag att äfven i det afseende! få nämna några 
ord på grund åt min kännedom om förhållandena. Sedan på den 
tid, jag var sekundchef vid Lifregementets dragoncorps, var det 
utredt,. att de af sorpsen begagnade byggnader vid Drottning
holm icke kunde repareras, och det uppgjordes derför år 1862 
förslag till en ny kasern. På den tiden var det vanligt, att Krigs
kollegium fick verkställa dylika byggnadsföretag med under hand 
varande medel och byggnaden fick således anstå, till dess medel 
funnos. Några medel hafva emellertid icke funnits, utan kasernen 
har genom störningar fortfarande kunnat existera, men att den
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är lifsfarlig, och att taket när som helst kan rasa ned, är ett för
hållande, hvithet hvilken byggmästare som helst kan intyga. Dess
utom förefinnes en annan omständighet, som gör, att etablisse- 
mentet vid Drottningholm är nära omöjligt att begagna, nemligen 
bristen på stallrum för hästarne. Dörr var upplåtet, icke blott 
det stall, som tillhörde regementet, utan äfven det, som tillhörde 
kungsgården. Detta senare är numera undantaget, och i stället 
för att officerarne förr hade fri plats der för sina hästar, egen 
numera det förhållandet rum, att vid rekrytsqvadron de visser
ligen kunna få rum för hästarne, men då befälssqvadron rycker 
in, få dess officerare se. sig om för att fä sina hästar placerade, 
hvar de kunna, och en del hästar äro insatta en hel fjerdingsväg 
derifrån. Då man nu vet, att ordres om inryckning kan komma 
helt tvärt, så torde det vara omöjligt att längre låta det fortfara 
på samma sätt.

Herr vice Talmannen: Då jag är antecknad såsom reser
vant emot Utskottets beslut i den nu föredragna punkten, ber jag 
få yttra några ord rörande anledningen dertill. Min reservation 
tillkom derför, att den utredning af behofven och de kostnadsbe
räkningar, hvilka Utskottet uppgjorde i motsats mot de åt Kong!. 
Maj:t framstälda, icke vore för mig tillfredsställande och jag icke 
kunde finna, huru man kunde komma till ett sådant resultat. Dessa 
beräkningar hafva sedermera blifvit vidare utarbetade och belysta 
och det är möjligt, att de äro rigtiga, så till vida nemligen att de 
kunna motsvara det ändamål, Utskottet med dem afsett. Jag ber 
få tillägga, att jag i allmänhet delar den åsigt, som här blifvit 
yttrad af en reservant, nemligen att sådana kostnadsberäkningar 
uppgjorda under hand, icke alltid, när fråga är om ett vigtigt 
statsändamål, äro af den beskaffenhet, att man kan fullt förtro 
sig åt dem; hvaremot kostnadsförslag och beräkningar uppgjorda 
af vederbörande myndigheter, som derför äro ansvarige, äro mera 
förtroendeväckande. Orsaken är ganska enkel. Man vill hafva 
en förändring och begär i sådant afseende en upplysning. Man 
får denna upplysning i form af svar på en direkt fråga; men sva
ret blifver origtigt uppfattadt af den frågande, emedan han deruti 
lägger en annan betydelse, än som var afsedd, och använder sva
ret så, att det icke passar i stycket. Om deremot den, som är 
fullt inne i alla förhållanden, som höra till saken, uppgör kalky
ler, så kunna dessa blifva tillförlitliga. I allmänhet hyllar jag 
derför den åsigt, att, om vederbörande myndighet uppgjort ett för
slag, kan jag bifalla eller afslå detsamma; men att göra föränd
ringar deruti, anser jag icke lämpligt, såvida jag icke sjelf befin
ner mig på den ståndpunkt, att jag kan sätta mig in uti alla de 
förhållanden, hvilka jag behöfver känna för att genomföra en för
ändring.

Här har yttrats åtskilligt om kavalleriets underbefälsskola. 
•Jag skulle äfven kunna yttra ett och annat derom, om jag ansåge 
det vara af någon vigt med afseende på den fråga, som nu är 
före. Men då denna skola icke är samlad under samma tid som
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Lifregementets dragoncorps’ rekrytsqvadron och befälsmöte, så är 
det beroende på Kongl. Maj:t, huruvida han uti det etablissement, 
som under en viss tid af året är upptaget af dragonerna, vill 

dägga underbefälsskolan eller icke. På det nu ifrågavarande bygg
nadsföretaget inverkar derför denna omständighet icke på annat 
sätt, än att, om det icke blir af, man finge förlägga under
befälsskolan på ett annat ställe. Men frågan är af annan na
tur; det är nemligen Kongl. Maj:ts ensak, hvar han vill lägga 
den, och han behöfver icke fråga Riksdagen derom, då han 
icke begär pengar dertill. På denna fråga behöfver jag sålunda 
icke vidare inlåta mig. Men då man nämnt Karlsborg och en af 
Kammarens ledamöter åberopat mig, vill jag nämna, att utrym
met derstädes för närvarande icke är så stort, som det varit förut. 
På senare tiden har derstädes i stället för det enda depötkompa- 
niet af Göta artilleriregemente, som förvandlats till fästningskom- 
pani, blifvit förlagda två batterier artilleri, två kompanier sappö- 
rer, och ett tredje sappörkompani blir nu der uppsatt, hvarjemte 
infanteriets underbefälsskola tager större utrymme i anspråk än 
förut, emedan dess behof af undervisningslokaler vuxit. Såsom 
bevis på, huru strängt utrymmet i slutvärnet blifvit anlitadt, ber 
jag få nämna, att jag, som i likhet med de andra inspektörerne, 
haft några rum till mitt förfogande, numera måst öfverlemna dessa 
och får bo på värdshus. Kongl. Maj:t har tillsatt en särskild 
kommission för att ordna inqvarteringsförhållandena å fästningen 
under fredstid. Jag har ännu ej fått mig dess arbete meddeladt; 
men det ligger i Utskottet för den, som vill taga kännedom deraf, 
och af detsamma framgår, att utrymmet vid Karlsborg är så ta
get i anspråk, att man måste vara betänkt på uppförandet af åt
skilliga byggnader för befälets inrymmande.

Hvad vidare beträffar beräkningarne rörande den styrka, för 
hvilken det ifrågavarande etablissementet skulle byggas, så ber 
jag få nämna, att det ligger i sakens natur, att ett inrycknings- 
förslag icke kan visa samma siffra det ena året som det andra, 
och jag har aldrig hört, att en siffra grundad på ett inryoknings- 
förslag behöfver lemnas under konstitutionel ansvarighet. Jag 
förmodar, att denna Kammare fullt litar på en siffra, som är upp- 
gifven af en Konungens rådgifvare, och det förvånar mig, huru 
man kan ifrågasätta att detta skulle behöfva passera Konungens 
råd, för att förtroende skall sättas till en sådan siffra.

Jag anhåller om bifall till Kongl. Maj ds proposition.

Grefve Ehrensvärd: Det torde icke behöfva nämnas, att 
jag icke ämnar inlåta mig på några militära funderingar och att 
min afsigt endast är att få anföra några af de skäl, som ligga till 
grund för den slutsumma, hvilken Utskottet tillstyrkt Riksdagen 
att för det ifrågavarande ändamålet bevilja i stället för det be
lopp Kongl. Maj:t föreslagit. Då Utskottets majoritet bestämde 
sig för att på af Utskottet anförda och här vidare utvecklade skal 
tillstyrka det föreslagna kavallerietablissementets uppbyggande för 
ett mindre antal folk och hästar, än Kongl. Maj:t beräknat, så
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var naturligt, att Utskottet skulle söka reducera äfven det kost- Anslag till 
nadsbelopp, som Kongl. Maj:t föreslagit. Det härvid bestämmande uppförande 
var hästantalet. Kongl. Maj:t har beräknat detsamma till SOU lavalieri- 
hästar, Utskottet deremot har ansett ett antal af 200 hästar vara etablissement 
tillräckligt och har på grund deraf uppgjort sina kalkyler. Det na stodi- 
är möjligt, att dessa icke äro så noggranna, som ömkligt vore; A*"-
men Utskottet torde i det afseendet vara ursäktligt, enär Utskot- orts'
tet aldrig fått sig meddeladt något fullständigt kostnadsförslag.
Utskottet bär till en början fått göra sina beräkningar efter det 
anbud, som inlemnats till Arméförvaltningen utaf en arkitekt, för 
uppförande af en del af detta etablissement. Såsom chefen för landt- 
försvars-Departementet upplyste, slutar detta anbud på 490,000 
kronor. Sedan har Arméförvaltningen dertill lagt ett belopp af
51.000 kronor, motsvarande kostnaden för ytterligare en man- 
skapspaviljong, och på så sätt har man kommit till den summa af
541.000 kronor, som Kongl. Maj:t äskat. Då Utskottet emeller
tid ansåg, att etablissementet kunde uppföras i mindre skala, än 
Kongl. Maj:t föreslagit, hade Utskottet följaktligen att göra en 
reduktion uti det af Kongl. Maj:t föreslagna kostnadsbeloppet.
Men denna reduktion kunde Utskottet icke göra endast på grund 
af det anbud, som blifvit afgifvet, enär detta icke var i detalj ut
jord!, utan Utskottet måste af arkitekten Kumlien, som uppgjort 
de ursprungliga ritningarne, sjelf söka förskaffa sig hans koncept- 
förslag. Med ledning af detta, enligt hvilket hvarje ridhus med 
omgifvande staljar dock var beräknadt för endast 168 hästar, har 
Utskottet uppgjort sina beräkningar, och för att finna kostnaden 
lör ett stall, som kunde rymma 200 hästar, har Utskottet till det 
af Kumlien beräknade kostnadsbeloppet tillagt den summa, som 
enligt enkel regula de tri, motsvarade det ökade hästantalet. På 
detta. sätt, det enda som i saknad af fullt tillförlitliga och full
ständiga kostnadsförslag stod Utskottet till buds, har Utskottet 
beräknat kostnaden till det af Utskottet tillstyrkta förminskade 
etablissement, och dervid kommit till en summa af 439,889 kro
nor, hvilken Utskottet ansett sig kunna jemna till 440,000 kronor.

Dessa upplysningar har jag trott mig böra meddela rörande 
kostnadsbeloppet, då eu af Utskottets ledamöter uppgjort en an
nan beräkning och på grund deraf kommit till ett lägre belopp, 
hvilket jag ingalunda kan godkänna och således icke heller anser 
mig kunna tillstyrka.

Här bär blifvit ifrågasatt, att man skulle afslå såväl hvad 
Kongl. Maj:t föreslagit som hvad Utskottet tillstyrkt. Jag ber i 
det afseendet få erinra, att det är till fullo utredt, att Lifrege- 
mentets dragoncorps icke kan fortfarande nöja sig med det 
etablissement, som den nu har. Om sålunda ett nytt etablisse
ment måste uppföras, men Riksdagen icke vill nu besluta sig för 
att antaga hvarken hvad Kongl. Maj:t föreslagit eller hvad Ut
skottet tillstyrkt, så blir följden den, att dragonerna tvingas att 
ännu ett år ligga qvar uti sitt gamla odugliga etablissement.
Hela frågan blifver onödigtvis och på ett olämpligt sätt uppskju
ten, oaktadt den nu kan afgöras, och det lärer val icke vara tvål-
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vei underkastadt, att, om en sak en gång måste ske, det är så 
godt att den sker först som sist. För min del yrkar jag bifall 
till Utskottets förslag och det äfven derför, att detta torde hafva 
de största chancer att i Andra Kammaren gå igenom. Ingen af 
Andra Kammarens ledamöter i Utskottet har nemligen reserverat 
sig mot Utskottets förslag, på den grund, att han vill hafva Kongl. 
Maj:ts förslag, men väl ett par derför, att de ansågo, att intet 
borde för ändamålet beviljas. Yi andre, som tillhörde majorite
ten, ansågo deremot, att det vore önskligt, om det ifrågasatta 
etablissementet knnde komma till stånd, ehuru i mindre skala än 
Kong!. Maj:t föreslagit. Fastän härordningsförslaget fallit, torde 
vi väl böra besluta oss för att göra det lilla, som ännu kan vid 
denna riksdag åstadkommas för utvecklingen af vårt försvarsvä- 
sen. Ett., dylikt litet bidrag är det föreslagna kavat)erietablisse- 
mentet. Äro i militäriskt hänseende de grunder ohållbara, på 
hvilka Utskottet byggt sitt reducerade förslag, så bör det natur
ligtvis icke antagas; men då de skäl för etablissementetsinskränk
ning, som blifvit anförda såväl inom Utskottet, som här och af 
personer, på hvilkas omdöme i detta fall jag litar, synas mig ega 
ganska stor vigt, yrkar jag bifall till hvad Utskottet föreslagit i 
den nu föredragna punkten.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
Grefven och Talmannen, att under densamma hade afgifvits föl
jande yrkanden: l:o att momentet måtte bifallas; 2:o att Kammaren, 
med afslag å Utskottets deri gjorda hemställan, för sfi vidt den 
skilde sig från Kongl. Maj ds ifrågavarande nådiga framställning, 
skulle bifalla samma framställning oförändrad; och Smått momen
tet måtte af Kammaren afslås.

Härefter framstäldes proposition å dessa yrkanden, af hvilka 
den första besvarades med många ja jemte några nej och de två 
senare med många nej jemte några ja; hvaruppå och efter det 
proposition på bifall till momentet förnyats samt med många ja 
och några nej besvarats, Herr Grefven och Talmannen förklarade 
sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Mom. d och e.

Biföllos.

Af'delningänne Litt B. och C.

Utskottets hemställanden biföllos.

22:dra punkten.

28 Onsdagen den 9 Maj.

Bifölls.
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Föredrogs ånyo Särskilda Utskottets för behandling af Kong!. 
Maj:ts nådiga proposition med förslag till Utsökningslag och i 
sammanhang dermed erforderliga författningar den 4 och 5 den
nes bordlagda Memorial N:o 3. i anledning af återremiss å vissa 
delar af första punkten i Utskottets Utlåtande N:o 1.

'J:sta punkten.

Lades till handiingarne.

2:dra punkten, hvari Utskottet hemstält, att Första Kammaren 
måtte fatta beslut angående 103 och 107 §§ i förslaget till Utsök
ningslag.

Herr Stråle: Det tordes tillåtas mig att i Kammarens minne 
återkalla, att Kong!. Maj:t i afseende på auktionssättet föreslagit 
bibehållandet af upp- ock afslagsauktion, att Utskottets pluralitet 
åter tillstyrkt auktion endast i uppslag; att Första Kammaren 
återremitterat ifrågavarande punkt och att Andra Kammaren bi
fallit Utskottets förslag.

Under den förra diskussionen om frågan i denna Kammare 
var det, om jag icke misstager mig, endast en talare, som yrkade 
bifall till Utskottets förslag om auktion i uppslag. Alla öfrige 
talare ville bereda inteckningshafvare och företrädesvis gälde- 
nären utväg att få så hög köpeskilling som möjligt för egendomen 
och att söka förekomma aftal mellan spekulanterne, hvarvid möj
liga uppoffringar icke komma hvarken inteckningshafvaren eller 
gäldenären till godo. Men meningarne voro deremot skiljaktiga i 
fråga om sättet för ernående af detta mål, antingen det bäst 
skedde genom bibehållande af auktion i upp- och afslag, eller 
genom antagande af skriftliga anbud. För min del får jag åbe
ropa de skäl, som under diskussionen anfördes dels för bibehål
lande af auktion i upp- och afslag, hvilket auktionssätt varit i 
landet brukligt omkring 130 år, dels ock emot förslaget om anta
gande af skriftliga anbud.

Om nu, då Andra Kammaren antagit auktion endast i upp
slag, detta auktionssätt skulle blifva regel, anser jag, att man åt
minstone bör söka bereda någon utväg för gäldenären, hvars 
egendom man _ med våld tager från honom, att för egendomen få 
så hög köpeskilling som möjligt genom att lemna honom rätt att 
före auktionen yrka, att densamma må ske äfven i afslag, och så
ledes göra undantag från regeln.

Man invände under den förra diskussionen, att auktionssättet 
i upp- och afslag i åtskilliga landsdelar icke ansåges medföra nå
gon fordel, hvaremot å andra sidan framhölls en motsatt erfaren
het. Oenom att, såsom jag antydde, göra undantag från regeln, 
skulle man åtminstone bereda gäldenärerne i de delar af landet, 
der auktion i upp- och afslag anses fördelaktigt, tillfälle att deraf 
begagna sig.

Emellertid under nuvarande förhållanden, då denna Kammare

103 och 107 
?§ i förslaget 
till Utsök
ning slag.
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103 och io7 såsom jag hoppas, kommer att fatta olika beslut emot Medkam- 
SKn/rrf"?et maren och följaktligen eu sammanjemkning bör af Utskottet för- 

\iing slag. sökas, hemställer jag om bifall till Kong!. Maj:ts förslag, i denna 
(Forts.) de!, och, i händelse detta blir Kammarens beslut, yrkar jag bifall 

till 107 §.

Herr Holmberg: Hå denna fråga förra gången behandlades 
i Kammaren, var jag af sjukdom hindrad att vara tillstädes; och 
då jag under mera än 26-årigt utöfvande af min innehafvande 
tjenstebefattning käft icke så ringa erfarenhet om utmätt fast 
egendoms försäljning, kan jag icke underlåta att nu yttra några 
ord i denna fråga, hvilken råkat få eu särdeles beklaglig utgång- 
inom Utskottet,

.Försäljning af utmätt fast egendom förekommer nästan ute
slutande under svåra penningetider, då köplust endast undantags
vis linnes hos annan än den, som för att bevara en intecknad 
fordran eller nyttjanderätt måste uppträda såsom spekulant. Icke 
ens en livar sådan kan spekulera på egendomens inköp, tv mån
gen saknar medel att genast infria den eller de intecknade for
dringar, hvilka möjligen hafva förmånsrätt framför hans egen in
teckning. Vid de många hundrade auktioner å utmätt fast egen
dom, hvilka jag i svåra penningetider förrättat, har högst sällan 
inträffat, att flere än en verklig spekulant funnits, nemligen antin
gen den, som måst skydda sin egen inteckning, eller den, som af 
inteckningshafvarne blifvit anmodad eller förmådde att uppträda 
såsom spekulant mot det att han fått deras löfte, att större delen 
af inteckningarna skulle få innestå, eller ock den, som velat söka 
att för hvad man ganska träffande kalla*' röfvarepris åtkomma 
egendomen, för hvilket ändamål han jemväl mången gång på för
hand undanköpt annan, som haft samma afsigt. Skulle nu, såsom 
Utskottet föreslagit och Andra Kammaren beslutat, försäljning- 
komma att ske endast i uppslag, är det gifvet, att denne speku
lant icke gör andra bud än det, hvartill han genom annans bud 
eller öfverbud föranledes; och då, som sagdt, oftast icke mer än 
en verklig spekulant linnés,..ät’ lätt att inse, hvilken beklaglig ut
gång auktionen skall få. Är det åter stadgadt, att försäljnings- 
utrop skall ske äfven i afslag, måste den, som spekulerar på egen
domen, inropa densamma, så snart afslagsropet kommer till det 
belopp, hvarunder han icke vill äfventyra att egendomen skall 
öfvergå till annan. Hufvudsyftet vid all tvångsförsäljning af fast 
egendom måste ju vara att för egendomen få så hög köpeskilling 
som möjligt; och det är gifvet, att detta syfte bäst vinnes genom 
försäljning i upp- och afslag i alla de fall, der ej täflande spe
kulanter förefinnas. I sådan händelse iemnar Kongl.. Maj:ts för
slag vederbörande öppet att öfverenskomma om försäljning endast 
i uppslag, hvilket sätt i sådan händelse, men ock allenast i sådan 
händelse, jemväl af mig anses lämpligast.

Utskottet har visserligen mot försäljning i upp- och afslag 
invända att detta sätt skulle vara så invecldadt. Jag vågar dock 
påstå motsatsen, eller att det är enkelt och lättfattligt, och aldrig
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har jag funnit, att de vid auktionen närvarande haft svårt att 
fatta huru det skulle gå till, sedan auktionsförrättaren före utro
pet på vederbörligt sätt redogjort derför. På dessa skäl, till 
Indika kunde läggas många andra, hvilka i det hufvudsakligaste 
blifvit vid den förra diskussionen anförda, hvarför, jag icke vill 
trötta Kammaren med deras upprepande, får jag lika med den 
föregående talaren yrka .afslag å Utskottets förslag till sista punk
ten af 103 § och bifall till samma punkt, sådan den lyder i Kongl. 
Maj:ts proposition.

Grefve Horn: Jag har redan en gång uttalat min åsigt i 
denna, fråga och vill icke nu upprepa de skäl, på hvilka den stö
der sig. För närvarande vill jag emellertid icke yrka bifall till 
mm reservation utan instämmer i det yrkande, som Herr Stråle 
nu framstäf, derför, att ett vidare fält då finnes för Utskottet att 
söka sammanjemka Kamrarnes olika beslut.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
trefven och Talmannen, att, då den förevarande punkten omfat
tade två särskilda paragrafer i förslaget till utsökningslag, kom- 
me delning af. propositionen att ega rum; och hade, hvad först 
beträffade 103 §, endast yrkats, att Kammaren, med afslag å §:n, 
för. så .vidt den skilde sig från den motsvarande §:n i Kongl. 
Maj:ts förslag, måtte bifalla sistnämnda paragraf oförändrad.

.Härefter framstälde Herr Grefven och Talmannen först pro
position på bifall till den 103 g, hvarvid svarades nej, och seder
mera. proposition på ofvanberörda yrkande, hvilken proposition 
med ja besvarades.

Sedermera, framstäldes proposition på bifall till 107 §-och be
svarades med ja.

Föredrogs ånyo men begärdes af flere ledamöter ånyo på 
bordet Lag-Utskottets den 5 dennes bordlagda Utlåtande N:o 36, 
i anledning af väckt motion om antagande af en förordning an
gående. utredning af gäldbunden köpmans bo medelst s. k. admi
nistration.

Föredrogs ånyo och bifölls Stats-Utskottets den 7 och 8 den
nes bordlagda Utlåtande N:o 72, i anledning af Kongl. Maj:ts 
förslag i fråga om medicinalstyrelsen och dit hörande stater.

100 och 107 
§§ i förslaget 
till Utsök

ningslag. 
(Forts.)

N:o 40.
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Afdrag it Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande S amin an-
Räntan. satta Stats- "och Bevillnings-Utskottets den 7 och 8 dennes bord

lagda Utlåtande N:o 1, i fråga dels om afdrag å Kronan behållen 
ränta af frälse- skatte-, och kronohemman och lägenheter, dels 
ock om grundskatternas afskrifvande.

i:a punkten.

Grefve Hörn er, Axel: Ett godkännande af de skal, Ut
skottet anfört för sin förevarande hemställan, skulle på sätt och 
vis innebära ett förnyande af det uttalande, Riksdagen gjorde i 
sin den 24 Maj 1873 till Kongl. Magt aflåta a skrifvelse. Då jag 
för min del icke på den tid, då nämnda skrifvelse beslöts, kunde 
godkänna densammas innehåll och inga särskilda förhållanden 
sedan dess inträdt, som kunnat rubba min öfvertygelse_i detta 
hänseende, kan jag icke heller nu godkänna den motivering, Ut
skottet här anfört. Jag anser nu likasom förut, att en förening 
af frågan om grundskatternas aflösning eller borttagande med 
frågan om indelningsverkets aflösning eller upphäfvande och in
förande af en ny försvarsorganisation endast tjenar till att allt 
för mycket inveckla saken och försvåra lösningen af hvardera 
frågan. Jag tror således, att dessa frågor böra behandlas fristå
ende från hvarandra, och anhåller derför, att den af Utskottet an
förda motivering måtte ogillas.

Deremot tala många skäl för det slut, hvartill Utskottet kom
mit, eller att Kongl. Maj:ts ifrågavarande förslag icke måtte af 
Riksdagen bifallas. Ett bland dessa skäl är, att genom den Kong!, 
propositionens antagande vunnos måhända icke några lindringar 
för de skattdragande, hvilket väl vant förslagets syfte. _ Kongl. 
Maj:t har nemligen såsom vilkor för ifrågavarande afskrifning före
slagit en viss förhöjning i bevillningsafgiften för all fast egendom. 
Således i stället för den del . af grundräntan, som borttages, kom- 
me en förhöjd bevillningsafgift enligt andra artikeln bevillnings- 
förordningen att af den fasta egendomen utgå. Denna förhöjning 
komme att drabba icke blott de hemman och lägenheter, hvilka 
komme att åtnjuta lindring genom afskrifning af en del af räntan, 
utan äfven sådana hemman, som icke genom en dylik afskrifning 
kunde vinna någon fördel t. ex. säteriegendomar. Det är visser
ligen ett ganska beqvämt sätt att upphäfva sådana förmåner som 
säterifriheten och andra endast derigenom, att man vidtager så
dana åtgärder, hvarigenom man successivt annullerar dessa fri
heter utan att behöfva formligen besluta deras upphäfvande. Jag- 
tror dock icke, att ett sådant förfarande är ändamålsenligt, ännu 
mindre rigtigt. Dessutom förekomma åtskilliga andra omständig
heter att taga i betraktande, nemligen den höjda bevillningens 
inverkan på beskattningen inom kommunen. Om denna förhöjning- 
beslutas, komma nemligen alla jordbruksfastigheter att åsättas 
högre fyrktal än för närvarande och således att taga större del i 
kommunens skatter än hittills. I Kongl. Maj:ts proposition om- 
namnes visserligen på ett ställe, att förändring i afseende på fyrk-
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talsberäkningen torde böra ske, men någon sådan är ännu icke Afdrag å 
föreslagen och man vet icke, i hvilken rigtning en sådan ändring räntan. 
kunde komma att gå. Dessutom är jag för min del icke vän af (FortsJ 
förändringar i fyrktalsberäkningen eller öfver hufvud i kommunal- 
lagarne, så vidt sådana ändringar kunna undvikas, och finner så
ledes äfven häruti ett skäl till utslag å Kongl. Mai:ts propo
sition. 1 1

Jag nämnde nyss något om dessa säterier, som, om förslaget 
antoges, finge betala högre fastighetsbevillning, under det att de 
icke komme i åtnjutande af några motsvarande lindringar. Den 
högre bevillning efter II Art. Bevillningsstadgan, som de kom
me att få betala, blefve så mycket större, som dessa egen
domar ofta äro jemförelsevis med andra jordegendomar högt taxe
rade just till följd deraf, att de åtnjuta frihet från åtskilliga all
männa utlagor och utskylder. Således skulle de få en på dubbelt 
sätt ökad beskattning i stället för lindring.

Af alla dessa skäl får jag anhålla om bifall till Utskottets 
hemställan om afslag å Kongl. Maj:ts proposition, under det att 
jag vördsamt yrkar den anförda motiveringens ogillande.

Herr Fåhrseus: Det har varit ett anmärkningsvärdt öde, 
som grundskattefrågan på senaste tiden rönt, att den icke fått 
behandlas ^ fristående utan sammanlänkad med andra frågor. Då 
för fyra år sedan Riksdagen aflat en underdånig skrifvelse till 
Kongl. Maj:t angående försvarsorganisationen, stäldes dermed frå
gan om afskrifning af så väl grundskatter som rustnings- och rote- 
ringsbesvär i närmaste samband. Det regeringens förslag, som 
är föremål för nu .föreliggande utskottsbetänkande, har åter af- 
sett att göra en ifrågastäld nedsättning i hemmanens grundränta 
beroende af en förhöjd bevillning å jordbruksfastighet; och Ut
skottets utlåtande häröfver går ut på att å nyo sammanfoga grund
skattefrågan med försvarsfrågan.

Då Stats-Utskottets utlåtande rörande dessa samfälda frågor 
vid 1873 års. riksdag förekom till öfverläggning i denna Kam
mare, tillät jag .mig att fästa uppmärksamheten på det, om icke 
otillbörliga, åtminstone ogrannlaga uti dessa frågors samman
bindande, emedan detta i sjelfva verket innebar ett slags program, 
att den skattskyldiga jordbrukareklassen icke kunde medgifva 
landets försättande i försvarstillstånd' utan mot god betalning. 
Jag håller regeringen räkning derför, att hon åtskilt dessa två 
frågor och framstäf ett särskildt förslag för hvardera, oafhängigt 
af det andra. Om Riksdagen skulle godkänna den af Utskottet 
begagnade, såsom mig synes, allt för lakoniska motivering, skulle 
man derigenom indirekt hafva sagt, att man icke vill veta af nå
got nytt förslag angående försvarets organisation utan att det 
beledsagas af ett förslag till afskrifning af grundskatterna. An- 
tagligen har Utskottet betraktat denna argumentation såsom en 
konseqvens af Riksdagens beslut år 1873, men det torde väl icke 
kunna förnekas, att Kongl. Maj:t i denna sak har grundlagsenlig! 
veto, och då den behandling, som 1873 års Riksdags beslut hos 

Första Kammarens Prof. 1877. N:o 40. 3
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Afdrag å regeringen erhöll, måste anses innebära ett otvetydigt ådaga- 
räntan. läggande deraf, att regeringen icke godkänner dessa frågors sam- 
(Forts.) manbindande, kan det väl icke å Riksdagens sida vara någon be

fogenhet att på 1873 års Riksdags omförmälda beslut grunda nå
gon vidare åtgärd i detta hänseende. Skulle grundskattefrågan 
anses kunna lämpligen sammanfogas med någon annan fråga, vore 
det väl allra minst med försvarsfrågan. Man torde fåfängt i nå
got lands historia söka ett exempel af den statskonst, att man åt 
en välmående medborgareklass gjort ett frivilligt offer af den 
säkraste statsinkomsten, under det att man varit i förlägenhet eller 
åtminstone ovisshet, hvar inkomstkällor kunde uppletas för bere
dande af tillgångar till landets försvar.

Jag skall inskränka mig till detta yttrande, så vida icke nå
gon annan skulle yrka bifall till det Kong], förslaget. Jag torde 
för öfrigt genom det anförda hafva till fyllest angifvit de skäl pa 
hvilka jag ansluter mig till den mening, som är uttalad genom 
den vid Utskottets betänkande fogade reservation och för hvilken 
den föregående talaren ytterligare redogjort, och hemställer jag 
således, att Utskottets förslag måtte bifallas, men med förkastande 
åt dess motivering.

Herr Montgomery Cederhielm:- Jag tror icke, att man, 
på sätt den föregående högt ärade talaren yttrat, kan säga, att 
regeringens förslag i fråga om grundräntans afskrifning är all
deles oberoende af försvarsfrågan. 1 bilagan N:o 6 litt. F till 
Kongl. Maj ds proposition om statsverkets tillstånd och behof 
heter det tydligen: “Sedan Eders Kong], Maj:t på föredragning af 
chefen för Landtförsvarsdepartementet beslutat för nu instundande 
Riksdag framlägga förslag dels till lag om allmän värnpligt, 
dels till lag om det värnpligtiga manskapets öfning under sam- 
manlagdt 62 dagar samt, under förutsättning af bestämmelse om 
sålunda utsträckt öfningstid, tillika föreslå Riksdagen att med
gifva en lättnad i de rote- och rusthållare åliggande besvär, 
torde det tillåtas mig att i samband härmed upptaga och Eders 
Kongl. Maj:ts pröfning underställa frågan om lindring äfven i de 
af ålder å jorden hyllande grundskatter."

I samma bilaga yttras vidare på pag. 13: “Det är också
allenast under förutsättning af att uppgiften sålunda begränsas, 
som jag, sedan Eders Majtt beslutat redan till instundande Riks
dag framställa förslag om lindring i indelningsverkets bördor, och 
då alltså frågan om lindring i grundskatterna icke torde höra till 
framtida pröfning uppskjutas, anser mig böra nu öfvergå till det 
ärende" etc.

Ytterligare säger Herr Statsrådet och Chefen för Finans
departementet pag. 19 i fråga om bevillningen och med hänvis
ning till Riksdagens skrifvelse 1873: “vid det förhållande att Riks
dagen i ofvan anförda skrifvelse tillkännagifvit sin åsigt vara, att 
frågan om roterings- och rustningsbesvärens upphörande icke lämp
ligen kan afgöras annat än i sammanhang med frågan om grund
skatterna, anser jag mig föranlåten hemställa, att samtidigt med
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förslaget om ökadt roterings- och rustningsunderstöd till Riksda- Afdrag å 
gen må göras framställning om i någon mån motsvarande ned- "frö
sättning af grundskatternas belopp/1 (Forts.)

I betraktande af allt detta, tror jag således icke, att man kan 
säga, att grundskattefrågan blifvit af regeringen behandlad all
deles fristående från frågan om ny härordning eller om lindring 
i de rust- och rotehållare åliggande besvär.

Må hända torde någon af Kammarens ledamöter erinra sig. att 
jag. vid 1873 års riksdag talade och röstade emot den då beslutna 
skrifvelsen. Jag tror äfven fortfarande, att denna skrifvelse icke 
var lycklig, men jag anser den numera vara omöjlig, och, om nå
gon .tviflan derpå, ber jag att få hänvisa till Kongl. Majds pro
position till innevarande Riksdag. Der är otvetydigt ett försök 
gjordt att i någon mån enligt 1873 års skrifvelse lösa frågan om 
grundskatternas afskrifning samt om lindring för rust- och rote- 
hållarne och äfven en ny härordning. På hvad sätt detta försök 
utfallit, veta vi alla, och jag tror, att af detta försök återstår 
snart nog, när båda Kämrarne bifallit de två förslag från Sam
mansatta Utskottet, som här föreligga — och om detta bifall är 
jag alldeles förvissad, om ock motiveringen skulle blifva ogillad 
— när, säger jag, Kamrarne bifallit dessa båda betänkanden, 
återstår af försöket ingenting annat än minnet och varningen.
Jag är lika öfvertygad, att hvilket försök, som kan komma att 
göras med 1873 års skrifvelse till utgångspunkt, skall visa sig 
omöjligt och således anser jag mig icke hafva skäl att frångå 
min öfvertygelse i afseende på 1873 års skrifvelse i dess helhet.
Men, då jag säger detta, måste jag erkänna, att jag i en del och 
en ganska vigtig del af denna skrifvelse på senare tiden kommit 
på andra tankar än förut, nemligen huruvida det är lämpligt att 
grundskattefrågan sammanfogas med försvarsfrågan. Jag har förut 
yttrat mig mot ett sådant sammanfogande, emedan jag ansåg de 
två frågorna derigenom onödigtvis invecklas och hyste den lasta 
tillförsigt till svenska folkets högsinthet och fosterlandskärlek, att 
jag icke trodde, att man behöfde erbjuda detta folk några för
delar för att förmå det att göra uppoffringar för fäderneslandets 
försvar. Genom de företeelser, som på sista tiden eller under 
åren sedan 1873 förekommit, har dock min öfvertygelse i detta 
fall blifvit starkt skakad, och jag måste derför i denna stund gå 
in på den åsigt, att det är klokt och nyttigt att nu bibehålla 
dessa frågor, nemligen frågan om grundskatternas afskrifning och 
om en ny härordning förenade med hvarandra. Jag har i många 
år sysselsatt mig med frågan om grundskatterna eller allt sedan 
1856, då jag blef ledamot af den afdelning af Stats-Utskottet, 
som har med dessa frågor att göra, och jag är af den fasta öfver
tygelse, att, om dessa frågor numera skiljas, frågan om grund
skatterna går under, d. v. s. vi kunna icke försvara grundskat
terna; vi komma att förlora dem; statsverket kommer att gå 
miste om dessa 6 millioner i bestämd inkomst, som-grundskatterna 
hittills lemnat, och å andra sidan fruktar jag, att vi ändå icke 
erhålla ett fast och tillfredsställande försvar. Af dessa skäl tror
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Afdrag å jag att man bör förena dessa båda frågor och jag vill fästa uppmärk -
räntan, samheten på, att Sammansatta Utskottet icke hänvisat till 1878
(Forts,) årg skrivelse, utan endast sagt, att det anser, att “någon afskrif

ning af grundskatterna icke bör ega rum utan i sammanhang med in
förande af en för landets försvar betryggande härordning1'. Intet 
af allt hvad 1873 års skrifvelse i öfrigt innehåller förefinnes i Ut
skottets motivering.

På dessa skäl hemställer jag vördsamt om bifall till Utskot
tets förslag.

Herr Wtcrn: I likhet med de båda första talarne anser iag
mig också böra protestera mot Utskottets motivering och då den 
siste talaren har anfört, att den skulle vara bestämdt föranledd 
af Kongl. Maj:ts proposition och att Kongl. Maj:t redan har sam
manbundit frågorna i likhet med hvad Riksdagen gjorde genom 
sin skrifvelse den 24 Maj 1873, anser jag mig höra påpeka skil- 
naden emellan att samtidigt eller, såsom ordalagen i Kongl. Maj:ts 
proposition fallit sig, i sammanhang framlägga frågor och hvad 
Utskottet föreslagit, som är, att den ena frågan icke bör få vid
röras utan i sammanhang med bifall till åen andra; således en 
absolut sammanknippning af frågorna. Om Riksdagen för sin del 
godkänner hvad Utskottet föreslagit, kan icke någon afskrifning 
af grundskatterna ega rum, hvilka skäl som än må derför anfö
ras, utan i sammanhang med införande af en för landets försvar 
betryggande härordning. Man får icke tala om hela frågan, eller 
någon del deraf, utan i sammanhang med införande af eu ny här
ordning. För min del tror jag, att man aldrig bör säga aldrig, 
och att det är ganska origtigt att vilja beröfva sig sjelf förmågan 
och makten att låta hvar sak gälla hvad den kan. Det har blif
va af omständigheterna framtvunget, att dessa båda olika saker 
fatt ett visst samband med hvarandra. Det har hufvudsakligen 
skett derigenom, att en stor del af svenska folket anser sig vara 
för tungt och ojemnt beskattadt, och då man begärt en uppoffring 
af hela folket, har denna del sagt, att den är dertill villig, men 
att den vill, att de skatter, som tynga den så svårt, underkastas 
en revision, så att i det fallet likhet uppstår för alla och att de 
uppoffringar, sopa blifva för landet gemensamma, icke blifva sär- 
skildt betungande för en klass. En sådan åsigt kan man ju gilla 
eller ogilla; derom kunna vara olika tankar. Men sedan denna 
åsigt utbildat sig och fattat rot, så att den nu hyses af hela den 
ifrågavarande klassen, så är det ett faktum, att frågorna kommit 
i sammanhang och att de måste liktidigt behandlas. Men atp, 
såsom Utskottet gjort, säga, att den ena icke får vidröras utan i 
samband med den andra och att frågorna således ömsesidigt binda 
hvarandra, tror jag vara mycket origtigt, emedan hvar fråga för 
sig dock har sin särskilda sida och bör behandlas så, att hvar 
sak får göra sig gällande hvad den kan och man icke lägger hin
der i vägen för att i hvarje särskild del eller detalj göra hvad 
som anses ändamålsenligast och bäst. På denna grund måste jag 
protestera mot Utskottets motivering, och jag gör det så mycket
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mer, som jag för min del skulle önska bifall till Kongl. Maj:ts 
proposition i afseende å afskrifning af grundskatterna. I olikhet 
med den förste talaren _ anser jag nemligen en höjning i bevill- 
ningen för frälsejorden icke vara någon orättvisa. Bevillningen 
var densamma för all jord till 1859—1860 årens riksdag och den 
skilnad man då gjorde var väsentligen motiverad deraf, att jor
den var belagd med grundskatter; och att man icke redan då från 
nedsättning i bevillningen undantog säterierna och den lättare be
skattade frälsejorden kom sig deraf, att man icke var färdig med 
något förslag, hvarigenom lindring i bevillning skulle tillgodo- 
komma endast den jord, som bär grundskatter. Något sådant för
slag _ fans_ icke. _ men det var högst påträngande att göra en för
ändring i bevillningen, emedan bevillningsförordningen blifvit 
mycket dålig vid den tiden. Ett sådant temporärt skäl innebär 
icke den ringaste billighet, hvarför säterier och frälsejorden, hvilka 
äro minst beskattade, icne skulle hafva samma bevillningsafgift 
som “annan fastighet". Således anser jag, att Kongl. Maj:ts för
slag var i sig sjelft godt och jag skulle yrka bifall dertill, om jag 
icke såg, att det vore nu omöjligt, på grund af hvad som anförts, 
att någon ändring i bevillningsförordningen bör göras för att före
komma att icke taxeringsvärdena blifva sådana, att förhöjningen 
i.sjelfva verket försvinner. Dertill är det nu för sent vid denna 
riksdag, och således finnes ingen annan möjlighet än att bifalla 
hvad Utskottet hemstält; men mot motiveringen får jag protestera 
och hoppas, att Riksdagen icke må fatta något beslut, hvarigenom 
den för framtiden skulle låta hindra sig från att söka göra gäl
lande hvad i hvar sak befinnes rätt, det må nu gälla landets för
svar, eller grundskatterna, eller hvilken annan fråga som helst.

Herr von Ehrenheim: Det ligger i sakens natur, att då 
jag principielt anser, att grundskatterna böra bibehållas, och att 
hvarje åtgärd för deras afskaffande är ett offer åt en missupp
fattning, som man anser allt för mäktig för att kunna motstås, 
har jag icke något skäl att önska ändring i det slut, hvartill det 
Sammansatta Utskottet kommit. Men så mycket mer skäl har 
jag att lika med Herr Eåhrgeus och Grefve Mörner yrka ett ogil
lande af Utskottets motiv. Jag har redan förut en gång i denna 
Kammare uttalat min tillfredsställelse, då jag såg, att Kongl. Maj:t 
i sina till denna Riksdag aflåtna propositioner skilde mellan de 
båda frågorna; ty, hvad helst från Utskottets sida må uppläsas 
ur statsrådsprotokollen, står det alltid fast, att det samband, 
Kongl. Maj:t gifvit frågorna, inskränker sig till att de blifvit sam
tidigt framlagda. Redan eu gång förr har jag erinrat derom, att 
försvarsfrågan med de föreslagna lindringarne i rustnings- och 
roteringsbesväret var en fullt fristående proposition, som af Kam- 
rarne kunde, såsom äfven skett, fullt fristående behandlas, afslås 
eller bifallas. Lika fristående är frågan om grundskatternas af
skrifning, som deremot är sammanfogad med bevillningens för
höjning för fastighet. Nu, mine Herrar, frågar jag, kan man före
ställa sig, att frågor, som sålunda blifvit skilda, icke blott i sär-

Afdrag å 
räntan. 
(Forts.)

N:o 40.
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Afdrag å skilda propositioner, utan äfven i ett så vigtigt afseende, att såsom 
räntan. vilkor för bifall till afskrifning af grundskatterna har upp-
(Forts.) stäp.s en kolt ny skattefråga, hvilken måste pröfvas efter helt och 

hållet andra grunder än frågan om försvaret, kan man föreställa 
sig något så orimligt som att dessa två frågor skulle samman
hänga? Det synes mig uppenbart, att den, som vill bifalla grund
skatternas afskrifning efter den Kongl. propositionen, har endast 
att taga i öfvervägande om han tillika vill förhöja bevillningen, 
men alldeles icke att tänka på försvarsfrågan, som icke eger sam
manhang med afskrifningen och icke heller af Kongl. Maj:ts satts 
i sammanhang dermed. Under sådana förhållanden skulle det 
synas mig särdeles olämpligt, om Riksdagen genom ett bifall till det 
Sammansatta Utskottets motivering skulle föranleda Kongl. Maj:t 
att frånträda den vid denna riksdag så lyckligt beträdda vägen 
att skilja de båda frågorna, och för min del får jag säga, att jag 
är så långt ifrån att anse den utgång, som försvarsfrågan fått 
vid denna riksdag, såsom ett bevis, att ett försvar icke kan^ er
hållas, utan att köpas genom en skatteeftergift, som icke eger något 
sammanhang med försvaret, att jag anser tvärtom, att ingen ut
gång af försvarsfrågan varit så hoppgifvande för framtiden, som 
just° den, som vunnits vid denna riksdag. Tanken, mine Herrar, 
på summeringen af rösterna inom Kamrarne. I denna Kammare 
räknade man 99 röster för Utskottets, på Kongl. Maj:ts propo
sition grundade förslag emot 20 röster. I Andra Kammaren voro 
86 röster för Utskottets förslag emot 104 röster. Hvilken ringa 
majoritet är icke detta senare. Och tror ej en hvar afedei,mine 
Herrar, att, om Kongl. Maj:t fortgår på den en gång beträdda 
vägen, om Kongl. Makt visar, att på den väg, der 104 af Andra 
Kammarens ledamöter — jag vill knappt kalla dem Kammarens 
majoritet — stält sig, ingen lösning af frågan är att förvänta, 
tror icke en hvar då, att en lösning skall vinnas på den andra 
vägen. Derom är jag fullt öfvertygad; jag misströstar icke om 
framtiden, utan finner den ljusare än vid något föregående till
fälle, då försvarsfrågan behandlats.

Jag instämmer uti Grefve Mörners yrkande.

Herr von Geijer: Det var att förutse, hvad som också in
träffat, att här skulle förekomma en ganska stor menings
skiljaktighet under diskussionen rörande Utskottets motiv till före
varande punkt. För min del får jag säga, att jag lika med den 
andre talaren i ordningen skulle finna det ganska betänkligt att 
vidhålla sådana motiv, som dem Utskottet anfört, i händelse 
något bestämdt uttalande från Kongl. Maj:t egt rum, derom att. 
Högstdensamme för sin de! anser frågorna om härordningens och 
om° grundskatternas afskrifning icke böra vara sammanbundna. 
Men i likhet med Utskottets ordförande har jag ej kunnat finna 
något i Kongl. Maj:ts proposition, som föranleder till den slut- 
sats, att Kongl. Maj it anser en sådan behandling vara olämplig 
och ’ böra undvikas. Om regeringens mening varit sådan vore 
det ju oförklarligt att, såsom Utskottets ordförande påpekat, i
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sjelfva statsrådsprotokollet står att läsa ord, som gifva vid han
den, att de af Riksdagen denna gång emottagna tvenne nådiga 
propositionerna, nemligen om ökad öfning för de värnpligtige 
jemte lindring i rustning och rotering och om grundskatternas 
afskrifning, framstälts “i samband1' med hvarandra? Detta ordet 
samband lärer af en föregående talare blifvit förbisedt, då han på
stod, att det icke fans något annat sammanhang emellan de båda 
Kong!, propositionerna, än att de samtidigt framlagts. Jag tror, 
att man bör lägga vigt vid de ordalag i statsrådsprotokollet, 
hvarom nu är fråga, och jag erkänner gerna, att, om man från Kongl. 
Maj:ts sida hört ett bestämdt uttalande, att de båda frågorna icke 
böra sammanbindas, hade det varit svårt för mig att stå qvar vid 
1873 års skrifvelse. Jag får säga, att, då jag nyss hörde Utskottets 
ordförande yttra sig i detta ämne, föreföll det mig först, som om 
han förkastade Riksdagens år 1873 afgifna underdåniga skrifvelse, 
men sedermera tyckte jag mig finna, att han måtte väsentligen 
gilla densamma. Han korn, så vida jag fattade honom rätt, till 
det märkliga slut, att, fastän han fortfarande fann skrifvelse!! 
vara för omfattande, erkände han likväl, att han på senare tiden 
kommit till den öfvertygelse, att frågorna om härordning och om 
grundskatterna hängde tillsamman. Hvad skulle då återstå af det 
som i 1873 års skrifvelse är sammanbundet med härordningsfrågan ? 
Jo, lindringarne i eller rättare afskrifningen af indelningsverket. 
Men nog synes mig, att frågan derom står i närmare samman
hang med härordningsfrågan än hvad afskrifningen af grund
skatterna gör. Då han kommit så långt in på 1873 års skrifvelse, 
som han medgifvit, att han gjort, vågar jag hoppas, att han fram
deles helt och hållet ansluter sig till densamma. Jag tror för min 
del, att, såsom sakerna nu stå, finnes intet skäl att underkänna 
Utskottets motiv — och således ej heller det slut, hvartill Ut
skottet kommit.

Hvad nu särskilt angår det slut, hvartill Utskottet kommit, 
vill det synas, som funnes för dem, hvilka icke vilja i enlighet 
med 1873 års skrifvelse sammanbinda de olika frågorna, åtskilliga 
skäl att tänka på bifall till Kongl. Maj:ts förslag. Betraktades 
grundskatternas afskrifning såsom eu fristående fråga, så kunde 
ju afskrifningen lämpligen nu företagas, så mycket hellre, som 
de medel, hvilka afsetts till lindringar i rotering och rustning, nu, 
sedan frågan om ökad öfning för beväringen förfallit, äro dispo
nibla. Jag får dock erkänna, att, äfven om jag ogillade 1873 års 
skrifvelse, jag likväl ej skulle kunna gå in på att eu afskrifning 
af grundskatterna nu egde rum, i enlighet med Kongl. Maj:ts pro
position; jag skulle då afslå propositionen på hufvudsakligen de 
skäl, den förste talaren i sådant afseende anför. Jag tror ock, 
att, då man gör en förhöjning i bevillningen för jordbruksfastighet 
till ett vilkor för grundskatternas afskrifning — och dertill kunna 
finnas goda skäl — bör man, efter mitt förmenande, gifva åt frå
gan en större omfattning än den fått i Kongl. Maj:ts proposition. 
Till denna åsigt har jag kommit vid läsning af de komiterades 
utlåtande, hvilka utarbetadt förslag till ny bevillningsförordning.

Afdrag å 
räntan. 
(Forts.)
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■Afdrag å Om man i förhöjd bevillning för jordbruksfastighet vill finna en 
ra«#«n. kompensation af grundskatterna, torde det blifva nödigt, icke blott 

0T s' att jordbruksfastighet åsättes lika bevillning med annan fastighet, 
utan äfven att bevillningsförordningen i väsentliga delar omarbetas. 
Och härtill kommer vidare att, såsom 1873 års skrifvelse jemväl 
upptager — ty den har dock en viss fullständighet — kommunal
lagen för landet måste, i sammanhang med bevillningsförordnin- 
gens omarbetning, ändras i de delar, som angå beskattningen, för 
så vidt denna är beroende af bevillningen. I likhet med den 
förste talaren förstår jag ej rätt, huru det skulle kunna väntas, 
att egare af jordbruksfastighet skulle vilja gå in på att höja be
villning för sådan fastighet, om kommunallagen bibehålles oför
ändrad, enär de vid sådant förhållande komme att få en mycket 
större kommunalskatt än de hafva för närvarande. Jag får yrka 
bifall till Utskottets förslag.

Friherre Stjelkblad: Här har icke något annat yrkande 
blifvit framstäldt, än att Kammaren måtte, med bifall till Utskot
tets hemställan, afstå den ifrågavarande Kongl. propositionen; för 
min del är det icke heller min afsigt att i detta afseende skilja 
mig från de öfrige talarnes uttalade åsigt. Men man har derjemte 
haft åtskilliga anmärkningar att göra mot Utskottets motivering 
och föreslagit, att det gjorda tillstyrkandet måtte godkännas, men 
med ogillande af motiveringen. I allmänhet torde väl den moti
vering ett Utskott förutskickar för sin hemställan, hafva ganska 
litet att betyda, och jag tror för min del, att det må hända icke 
är rätt lämpligt att votera om en sådan sak. Men i det nu före
liggande fallet får det väl medgifvas, att ett så beskaffadt ogil
lande, som nu blifvit föreslaget, skulle, till följd af den färg man 
gifvit deråt, hafva rätt mycket att betyda. Detta ogillande skulle 
nemligen då blifva rigtadt emot det beslut, som Riksdagen fat
tade år 1873 och som verkligen innebar en sammanbindning af 
de båda frågorna om indelningsverkets och grundskatternas af
skrifning. Denna sammanbindning bör dock ingalunda så upp
fattas, som skulle de ifrågasatta åtgärderna utgöra ett pris, som 
skulle gifvas för erhållande af en ny härordning. 1873 års Stats
utskott tog nemligen i första rummet om hand frågan, om ett be
tryggande försvar eller, såsom det i den underdåniga skrifvelsen 
heter, en betryggande arméorganisation; och då anhållan om fram
läggandet af ett förslag till en sådan organisation framstäldes, 
skedde det i sådana ordalag, att man efter all anledning hade att 
från Kongl. Maj:ts sida vänta ett förslag till härordning, dervid 
den allmänna värnpligten komme att till den grad tagas i an
språk, att den indelta armén blefve obehöflig och kunde upplösas 
och indelningsverket försvinna. Detta var utgångspunkten för det 
hela. Nu inser hvar och en, att indelningsverket lika väl är en 
på jorden hvilande börda som grundskatterna; och vidare vet man, 
att dessa båda bördor trycka högst ojemnt på olika delar af lan
det, i det att grundskatterna äro i det s. k. gamla Sverige vida 
mera tyngande än i de södra provinserna, Skåne, Halland, Ble-
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binge och Bohuslän, medan deremot i dessa indelningsverket är 
mera tryckande än i de öfriga delarne af landet. Jag torde nu 
icke behöfva närmare ingå på detta förhållande; det har ofta varit 
föremål för diskussion, men torde numera vara en erkänd sak. 
Sedan man nu kommit så långt, att man ansåg indelningsverket 
böra upphäfvas, om man fick en betryggande arméorganisation 
byggd på en grund, som gjorde indelta armén obehöflig, så var 
det ju naturligt, att man äfven borde finna det billigt, att denna 
andra börda borttogs, då förhållandet mellan de båda bördorna var 
så ojemnt, att den enas ensidiga borttagande skulle verka högst olika 
i olika delar af landet. Detta är gången af frågan, och häri ligger 
alls icke något köpslageri, utan det ena är en följd af det andra, 
och jag tror således, att den mycket omtalade sammanbindningen 
af de båda frågorna, långt ifrån att vara obillig eller ogrannlaga, 
tvärtom är grundad på billighet och rättvisa. Nu kunna och böra 
vi icke taga bort indelningsverket, förrän vi fått ett betryggande 
försvar, som är af båda statsmakterne godkändt; det kan således 
icke komma i fråga att göra någon afskrifning på indelnings
verket förr än detta faktum är för handen. Men då vi kommit så 
vidt, att vi fått ett sådant försvar, då är det klart, att indelnings
verket måste försvinna, och då följer dermed lösningen af den 
andra frågan, d. v. s. grundskatternas upphäfvande, såsom ett ko
rollarium. Jag tror dessutom, att det kan vara ganska klokt att 
behålla dessa grundskatter, till dess vi fått ett sådant försvar; 
jag tror icke, att detta lägger något hinder i vägen för organi
serandet af försvaret, utan snarare måste befordra detsamma, 
emedan det alltid är en pådrifvande kraft till frågans lösning. 
En talare här har sagt, att regeringen öfvergifvit den ståndpunkt, 
som 1873 års skrifvelse innefattade. Det tror jag för min del 
icke. Här har icke förelegat fråga om någon arméorganisation, 
som vore för landet fullt betryggande; utan det har endast varit 
fråga om att få en liten förbättring i det bestående, och vid så
dant förhållande tror jag det hade varit olämpligt att samman
binda detta med en formlig afskrifning af skatterna. Just derför, 
att man icke trodde nationen vara mogen att nu antaga en full
ständigt betryggande arméorganisation, sökte man nu gå den vä
gen att genomföra mindre förbättringar i hvad man hade, och 
derför tror jag också, att man Ilek ett större antal röster för 
detta sista förslag än man haft för de föregående. På grund 
af hvad jag nu yttrat torde framgå, att jag i öfverensstämmelse 
med Särskilda Utskottet inser behofvet af att sambandet mellan 
de båda frågorna bibehålies, och jag får derför hemställa att Ut
skottets betänkande måtte i sin helhet godkännas.

Herr Statsrådet Forssell: Den föreliggande Kongl. pro
positionens öde synes vara besegladt i denna Kammare, och jag 
vågar knappast antaga, att det varder förändradt i Medkammaren. 
Den i dylika frågor sällsporda enigheten mellan Kamrarne hvilar 
dock tydligen icke på grundvalen af sådana finanspolitiska skäl, 
som kunna och pläga anföras mot hvarje nedsättning af grund
skatter; och jag skall derför nu icke uppehålla tiden med att ut-
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veckla mina åsigter härutinnan, helst som desamma redan finnas 
angifna i det till den Kongl. propositionen hörande statsråds
protokollet. Men med anledning af hvad här blifvit yttradt om 
de af Utskottet anförda grunder för afslag å denna proposition, 
ber jag att få uttala några ord. Åtskillige talare hafva sagt, att 
det samband mellan frågorna om indelningsverkets och grund
skatternas afskrifning, som åvägabragtes genom 1873 års skrif
velse, faktiskt blifvit upplöst af Kongl. Mafit, och de hafva med 
anledning deraf yrkat å ena sidan, att nu borde ett omröstningens 
insegel sättas på denna upplösning, och å den andra, att tvärtom 
den grundtanke, som innefattades i nämnda 1873 års skrifvelse, 
nu måste kraftigare befästas. Jag ber att få fästa Kammarens 
uppmärksamhet derpå, att den i fråga varande sammanbindningen 
af de två frågorna uppenbarligen var i första rummet Riksdagens 
sak, att den afsåg en sammanjemkning af meningsskiljaktigheter 
inom Riksdagen och berodde på ett förbund mellan målsmännen 
för tvenne likartade, men ej identiska intressen. För Kongl. Maj:t 
kunde skrifvelsen knappt betyda mer än en anvisning om de vil
kor, hvarunder vore att hoppas bibehållandet af denna menings- 
enighet i de stora reformer, som förestodo. Kongl. Maj:t bär föijt 
denna anvisning, så vidt i frågans nu varande skede varit möjligt, 
och för öfrigt endast intagit den ståndpunkt, som frågornas egen 
natur bestämde; ty för hvardera af dessa reformer måste natur
ligtvis vid föredragningen inför Kongl. Maj:t uppvisas en fullgil
tig och sjelfständig grund, innan det kunde komma i fråga att 
sammanknippa desamma. Om vid de olika departementchefernes 
föredragning således icke kunnat i allo följas den tankegång, som 
för Riksdagen och dess syften varit egendomlig, har dock icke 
från regeringens sida gjorts något för att tillintetgöra den en
drägt, som vunnits genom i fråga varande skrifvelse af 1873, utan 
tvärtom genom de partiella reformernas samtidiga behandling för 
Riksdagen möjliggjorts att på denna skrifvelses grund fortsätta 
det parlamentariska samarbetet. Vid det förhållande att det första 
steg till försvarets förstärkande, som blifvit föreslaget, icke vun
nit Riksdagens godkännande, kan det för regeringen icke vara 
oväntadt, att, sedan Riksdagen afslagit all lindring i rote- och 
rusthåll area bördor, den äfven afslår den föreslagna nedsättningen 
af grundskatterna; och det formella obehaget af ett afslag försvin
ner ju nästan till en omärklighet, då följden deraf icke blifver 
annan, än att Kongl. Maj:t kommer att orubbadt sitta qvar vid 
eu säker och stadigvarande statsinkomst. För mig, som har den 
uppfattningen, att grundskatternas afskrifning i främsta rummet 
och nästan uteslutande motiveras af den ojemnhet i deras fördel
ning, som visat sig framkalla missförhållanden i det politiska lif
vets återstår det endast att beklaga, att det inom rimliga gränser 
hållna förslag, som nu framlagts, blifver förkastadt på grund af 
svårigheter, hvilkas undanrödjande faller utom området för che
fens för Finansdepartementet embetsverksamhet.

Grefve Posse, Gösta: Då jag nu begärt ordet, har det icke
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skett för att ingå i någon längre undersökning angående formella 
förhållanden, utan endast för att bemöta ett yttrande af eu talare 
på uplandsbänken, Herr von Ehrenheim, hvilken, såsom skäl för 
att Kongl. Maj:t nu mera icke borde fästa något afseende vid (len 
genom 1873 års skrifvelse åvägabragta sammanbindningen af frå
gorna om indelningsverkets och grundskatternas afskrifning, an
förde det förhållande, att det vid innevarande riksdag förkastade 
förslaget angående försvarsväsendet dock inom båda Kamrarne 
tillsammans hade för sig en majoritet af 185 röster mot 124. Jag 
ber med anledning deraf att få uppfriska den ärade talarens minne 
med den erinringen, att 1873 års skrifvelse antogs. af Riksdagen 
med 185 röster mot 108, således med större majoritet än den, 
som nu förefans för det af Utskottet framlagda förslaget i för
svarsfrågan. Kongl. Maj-.t synes således i detta afseende icke 
kunna af Riksdagens beslut vinna den ledning, som Herr von 
Ehrenheim förutsatt. Skulle nu Kammaren mot förmodan icke 
vidhålla sitt beslut af år 1873, utan ändra det genom att ogilla 
motiveringen i det nu föreliggande betänkandet, så kan jag icke 
se, att Kongl. Maj:t deraf får någon annan upplysning än den, 
att man i dag vill ett och i morgon ett annat, och då kan det ju 
ganska lätt hända, att man nästa gång åter kommer att vilja just 
det som man nu förkastat. Jag tror således, att det klokaste är 
att bibehålla den ståndpunkt män en gång intagit och bifalla det 
föreliggande utskottsbetänkandet i dess helhet.

Herr Rylander: Jag beklagar, att dennna diskussion här
uppstått. Hen visar nemligen, att den farhåga är grundad, som 
Andra Kammaren hyser, att Första Kammaren vill undandraga 
sig de förbindelser, som den åtog sig genom beslutet om 1873 års 
skrifvelse. Jag tror, att det vore bäst, om man sökte förekomma 
split och ledsamheter. Om det i skyfve!sen framstälda förslaget 
om afskrifning af grundskatterna allmänt omfattades, skulle nog 
Andra Kammaren icke vara obenägen att hvad p å den ankommer 
gifva landet ett betryggande försvar; men, så länge första Kam
maren sträfvar emot och säger: vi skola icke gorå några efter
gifter, tror jag att vårt beklagansvärda tillstånd utan försvar 
kommer att fortfara. Derföre yrkar jag bifall till Utskottets hem
ställan, sådan den föreligger.

Herr Mannerskantz: Det anförande, som afgafs från stats-
rådsbänken, har föranledt mig att säga några ord. Så vidt jag- 
uppfattat detta yttrande rätt, tyckes Kongl. Maj:ts uppfattning i 
frågan — om den får anses vara af Herr Finansministern uttalad 
— vara den, att Kong!. Maj:t anser sig alldeles oförhindrad af 
hvad, som så väl inom representationen som emellan denna och 
regeringen för några år sedan i saken förelupit, att hvar för sig 
behandla de då af Riksdagens båda delar under regeringens god
kännande sammankopplade frågorna om indelningsverkets och 
grundskatternas samtidiga upphäfvande samt såsom, vilkor der
före antagande af en betryggande försvarsorganisation. Denna
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na ledamot af statsrådet tyckes således anse, att ifrågavarande öf
verenskommelse vore ömsesidigt bindande endast för representa
tionens begge delar; men om annars det varit den allmänna 
uppfattningen, att den ställning regeringen genast intog och sedan 
bär fortfarit att intaga gent emot denna öfverenskommelse, har 
inneburit ett åtagande från regeringens sida att på de inom 
representationen öfverenskomna grunder verkställa hela detta stora, 
vidtomfattande reformarbete inom vårt samhälle. Jag har för 
min del alltid ansett denna sammanbindning af frågorna origtig 
och olycklig och, framför allt, försenande för hvad som borde 
vara hufvudsaken, nemligen försvarets ordnande; men jag tror 
icke, att saken hjelpes derigenom, att ställningen göres oklar och 
att man icke bestämdt vet hvad man har att vänta från rege
ringens sida. Det vore då mycket bättre att komma med en ut
trycklig förklaring som icke kunde missförstås vara å regeringens 
vägnar afgifven, så att man säkert visste, att regeringen numera 
icke blott anser sig alldeles oförhindrad af det aftal, som inom re
presentationen träffades år 1878, att för framtiden behandla så väl 
den ena som den andra af dessa frågor antingen hvar för sig 
eller i samband med hvarandra, utan ock frigjord från hela sitt 
eget åtagande vid det ofta nämnda tillfället.

Utan att vilja ingå på den sats, att hvar och en ledamot af 
Statsrådet, som här talar, anses tala på regeringens vägnar, kan 
jag icke finna annat än att, om, efter hvad som nyss blifvit 
oeinotsagdt yttradt ifrån statsrådsbänken, denna Kammare nu 
skulle, såsom här blifvit yrkad.t, med ogillande af motiveringen 
bifalla Utskottets förslag, ett bestämdt streck då vore draget öfver 
den föregående öfverenskommelsen, som gjordes för 4 år tillbaka, 
så att den genom regeringens och representationens förenade åtgärd 
helt och hållet borde anses upphäfd. Jag tror, att det skulle vara 
särdeles lyckligt, om man sålunda verkligen kunde få hela den 
ifrågavarande öfverenskommelsen upphäfd; men jag tror dock också, 
att majoriteten i denna Kammare, som ingått öfverenskommelsen., 
svårligen kan få anse densamma vara rättsligen upphäfd, innan 
den blifvit bragt till någon slags verkställighet derigenom, att i 
afseende å sättet och vilkoren för ett samtidigt utförande af öf- 
verenskommelsens begge delar, nemligen å ena sidan om ett fullt 
betryggande försvar och å den andra om indelningsverkets och 
grundskatternas successiva afskrifning, fullständiga förslag af re
geringen uppgjorts och som sedan blifvit föremål för begge Kamrar- 
nes pröfning. Så länge ställningen i detta afseende icke är klar, 
och begge parterna icke tydligen fått ådagalägga, huruvida deras 
ömsesidiga fordringar vid aftalet kunna uppfyllas eller icke, kan 
man aldrig komma till ett lyckligt och godt slut med den svårt 
invecklade försvarsfrågan. För mig åtminstone synes det hopp
löst ; ty om den ena parten skulle anse sig besviken af den andra 
på det löfte den tror sig hafva fått, men motparten utan fullgil
tig^ skäl vägrar fullgöra, kan saken icke komma till en lycklig 
utgång. Just det afflående beslut, som vid denna riksdag blif
vit fattadt i försvarsfrågan, har enligt min tanke mycket varit be-
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roende på, att den ena delen af representationen ansåg sig genom 
ett bifall till det Kongl. förslaget komma i en ganska osäker 
ställning med afseende på, huruvida det aftal, som en gång blifvit 
träffadt af regeringen skulle uppfattas vara fortfarande eller icke; 
och det vore säkert lika olyckligt för framgången af hvarje nytt 
förslag angående försvaret, om förhållandet framdeles skulle blifva 
enahanda eller fullt af ovisshet. Jag ställer mig i detta hänseende 
alldeles utanför alla partiintressen och har rätt, såsom jag tror, 
att få se saken från opartisk synpunkt, emedan jag för min del 
icke varit med om att gifva något löfte; och då föreställer jag 
mig, att, om nyss nämnda del af representationen i någon form 
finge en slags säkerhet för, att det löfte, som denna fraktion anser 
vara densamma gifvet, fortfarande gälde, skulle ett förslag till be
tryggande organisation af försvaret lättare vinna dess bifall än om 
man der fruktar, att regeringen och den andra delen af represen
tationen äro på väg att, under en eller annan förevändning, söka 
komma ifrån hela aftalet.

Jag vill icke yttra mig för bifall till hvarken Utskottets hem
ställan eller reservationen, ty jag var icke från början med om 
att ingå på detta aftal, som föranledt den nuvarande ställningen, 
och anser det icke tillkomma mig att reda upp den nu mycket 
hoptrasslade saken, utan öfverlemnar detta arbete åt dem, som 
bidrogo till det beslut, hvarigenom aftalet uppkom.

Herr von Ehrenheim: En talare har bär sagt, att, om
Kammaren underkände Utskottets motivering, det skulle ådaga
lägga, att Kammaren icke vidare ansåg sig bunden af 1873 års 
skrifvelse. Jag ber att få fästa uppmärksamheten derpå, att Kam
maren genom sitt beslut i anledning af Särskilda Utskottets 
betänkande angående försvarsväsendets ordnande redan upplöst 
den genom nämnda skrifvelse uppkomna sammankopplingen af 
frågorna angående å ena sidan försvaret och å den andra indel
ningsverkets och grundskatternas afskaffande, ty då Kamma
ren icke såsom vilkor för sitt bifall till hvad i nämnda betän
kande föreslogs fäste en afskrifning af grundskatterna, utan lät 
denna fråga qvarstå såsom fristående, var också derigenom sam
manbindningen upphäfd. Het är också alldeles uppenbart, att 
Kammaren icke genom detta beslut i försvarsfrågan ansåg sig 
frikallad från all skyldighet att pröfva den Kongl. proposition, 
hvarigenom en partiel afskrifning af grundskatterna sattes i sam
manhang med en förändring i bevillningsprocenten på fastigheter; 
och lika uppenbart är det, att ensamt af Kammarens sympatier 
för sist nämnda förändring berodde dess bifall till den Kongl. pro
positionen, hvars framgång således icke kunde anses gifven, der
före att Kammaren bifallit propositionen om försvarsverket. Het 
ligger i sakens natur, att i samma ögonblick Kongl. Maj:t återför 
frågan om grundskatterna till hvad den bör vara och alltid måste 
vara, eller en ren finansiel fråga — en skattefråga — och ställer 
den i sammanhang med frågan om skatter, som skola ersätta de 
finansiella tillgångar, hvilka genom grundskatternas afskrifning
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förloras, i samma ögonblick är den gamla sammankopplingen upp
löst. På pröfningen af lämpligheten af det förslag, Som från 
Kongl. Maj:t utgått i afseende på ersättandet af grundskatterna, 
måste ju äfven för dem, som önska afskaffandet af dessa skatter, 
bero, huruvida de vilja afskaffa dem eller icke. Skiljandet af 
försvars- och grundskattefrågorna är således efter min tanke redan 
gjordt af Kammaren; och det vore olyckligt, om Kammaren, genom 
att åter sammanbinda dem, föranledde Kong!. Maj:t till den åsig- 
ten, att ingen möjlighet finnes att kunna behandla dessa frågor 
hvar för sig.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, samt Herr 
G-refven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats 
dels bifall till den förevarande punkten och dels att Kammaren, 
med ogillande af Utskottets motivering, skulle bifalla det’slut, hvar
till Utskottet kommit; framstäldes propositioner på dessa yrkanden 
samt besvarades med många ja och nej i blandning; hvaruppå, 
och efter det propositionen på bifall till punkten förnyats samt 
med talrika och starka ja, blandade med ganska många nej, be
svarats, Herr (Trefven och Talmannen förklarade sig nu hafva 
funnit ja öfvervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringspropo
sition.

“Den som bifaller lista punkten i Sammansatta Stats- och 
Bevillnings-Utskottets utlåtande N:o 1 röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, beslutar Kammaren att, med ogillande af den utaf 
Utskottet begagnade motivering, bifalla det slut, hvartill Utskottet 
kommit.“

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja—52.
Nej—38.

2:dra punkten.

Bifölls.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande samman
satta Stats- och Bevillnings-Utskottets den 7 och 8 dennes bord-
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lagda utlåtande N:o 2, angående ändring af §§ 2 och 11 i nu 
gällande bevillningsförordning.

lista punkten.

Herr von Koch: Jag skall icke söka uppkalla någon lång
diskussion om motiven till Utskottets hemställan i denna punkt, 
utan blott för min del protestera mot desamma. Jag vill endast 
nämna att jag icke tror.j att det är nödigt — och det har icke 
heller Kongl. Maj:t ansett — att för den förändring, som nu är i 
fråga, göra någon ändring i afseende på sättet att taxera fast 
egendom.

Herr von Greijer: Om ock den anmärkning, som blifvit gjord
af den siste talaren angående det ena af Utskottets motiv, kan 
hafva skäl för sig, hvilket jag knappast tror, torde man åtmin
stone icke kunna underkänna det andra af Utskottets motiv; och 
jag anser derföre, för min del, att då icke någon Kongl. propo
sition angående ändring i kormnunalbeskattningen å landet blifvit 
till Riksdagen afiåten, det icke heller gerna kan blifva fråga om 
antagande af föreslagen ändring i bevillningsförordningen.

Herr von Koch: Min protest gälde icke behöfligheten af 
en ändring i kommunalförordningen. Det är alldeles gifvet, att 
den skall komma såsom ett korollarium af förslaget till ändring 
uti bevillning af jordbruksfastighet, och jag har sjelf väckt ett 
förslag om ändring i fyrksättningen. Om Kongl. Maj:t icke gjort 
det, så framgår för dem, som med uppmärksamhet läst den Kongl. 
propositionen, tydligt, hvarför det icke skett, ehuru Kongl. Maj:t 
förklarat, att det borde ske: och det är derför, att det icke af 
Kongl. Maj:t ansetts nödvändigt redan vid denna riksdag.

Herr Montgomery Cederhielm: Jag tillåter mig att, i
anledning af hvad Herr von Koch yttrat, upplysa, att i Utskot
tets betänkande endast åberopats, att skattejemkningskomitén i dess 
den 20 Oktober 1876 afgifna underdåniga betänkande ansett grun
derna och sättet för taxeringens verkställande beträffande så väl 
tast egendom som inkomst af kapital och arbete för närvarande 
lemna mycket öfrigt att önska. I öfrigt innehåller nu ifrågava
rande utlåtande från Sammansatta Stats- och Bevillnings-Utskot- 
tet så många motiv för afslag af Kongl. Maj:ts proposition att 
jag, hänvisande till betänkandet, får anhålla att Kammaren måtte 
bifalla hvad Utskottet föreslagit.

Öfverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

2:dra punkten.

Bifölls.
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Föredrogs å nyo och bifölls Sammansatta Stats- och Bevill- 
nings-Utskottets den 7 och 8 dennes bordlagda utlåtande N:o 3, 
angående åtgärder till hästafvel^ befrämjande.

Onsdagen den 9 Maj.

Anmäldes och bordlädes från nedannämnda Utskott inkomna 
memorial och betänkanden, nemligen från

Konstitutions- Utskottet'.
K:o 9, i anledning af återremiss af Utskottets utlåtande 

N:o 2, angående väckta motioner om ändring i 11 och 12 §§ 
Regeringsformen;

Stats-Utskottet:
N:o 77, med förslag till voteringsproposition i anledning af 

Kamrares skiljaktiga beslut i fråga om Stats-Utskottets utlåtande 
N:o 66;

Bevillning s- Utskottet:

N:o 14, rörande förändringar, som i följd af Riksdagens redan 
fattade beslut vidkommande § 9 3:o i tulltaxeunderrättelserna må 
anses påkallade i afseende å vissa andra stadganden;

N:o 15, angående vissa, ännu oafgjorda frågor rörande tull- 
be villningen.

Uppå Herr (trefven och Talmannens hemställan, beslöt Kam
maren, att de i dag för första gången bordlagda målen skulle 
uppföras främst å föredragningslistan för nästa sammanträde.

Justerades 5 protokollsutdrag; hvarefter Kammaren åtskildes 
kl. 3 e. m.

In fidem 
O. Brakel.

Stockholm, tryckt hos A. L. Normans Boktryckeri-Aktiebolag, 1877.


